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З А Х І Д Н ОУ К РА Ї Н С Ь К И Й  Н А Ц І О Н А Л Ь Н И Й З А Х І Д Н ОУ К РА Ї Н С Ь К И Й  Н А Ц І О Н А Л Ь Н И Й 
У Н І В Е Р С И Т Е Т  РА Д О  В І ТА Є  П Е Р Ш О К У Р С Н И К І В , У Н І В Е Р С И Т Е Т  РА Д О  В І ТА Є  П Е Р Ш О К У Р С Н И К І В , 
Я К І  Ц Ь О Г О Р І Ч  П О П О В Н И Л И  В Е Л И К У  Д Р У Ж Н У Я К І  Ц Ь О Г О Р І Ч  П О П О В Н И Л И  В Е Л И К У  Д Р У Ж Н У 

У Н І В Е Р С И Т Е Т С Ь К У  Р ОД И Н У !У Н І В Е Р С И Т Е Т С Ь К У  Р ОД И Н У !
Героїчний  спротив України російським окупантам триває уже понад двісті днів, кожен із яких наближає перемогу. 

Завдяки Збройним силам України, які міцно тримають оборону на наших рубежах, понад дві тисячі першокурсників 
класичного університету Тернополя розпочали навчання, заповнивши аудиторії щирими емоціями, новими ідеями 
та прагненнями здобувати сучасні знання. 

Ректор Західноукраїнського національного університету, професор Андрій Крисоватий, вітаючи студентську молодь, 
зокрема, сказав: «Дорогі студенти, вступивши до класичного університету Тернополя, ви зробили крок до здобуття 
вищої освіти, взяли на себе зобов’язання відповідальності та наполегливості, патріотизму та відданості своїй країні. 
Від сьогодні у вас починається велика співпраця з досвідченими викладачами і наставниками університету, які розкриють 
перед вами простори науки і поведуть бурхливими дорогами знань. 

Знання – це зброя, яку ви маєте навчитися вміло застосовувати. Пишаємося тим, що ви обрали український університет, 
українську освіту. Ми докладемо усіх зусиль, аби ваше навчання було безпечним, якісним, багатогранним.

Бажаємо сміливих кроків, креативних ідей, нових досягнень і впевнених перемог на благо нашої держави, нашого на-
роду. Вам прославляти Україну на міжнародній арені, бути лідерами та творити своє майбутнє.

І, як сказав Любомир Гузар: «Наш народ має духовну силу здобути остаточну перемогу». Все буде Україна!»

Хоча навчання відбувається в тривожний час для України, але маємо пам’ятати, що життя перемагає смерть, а 
світло – темряву. Ми працюємо та навчаємося, щоби Україна майбутнього була прогресивною та незалежною. Молодь 
захопливо спілкується з викладачами. Юнаки і дівчата прагнуь більше дізнатися про університет та його можливості. 
Студенти, які проживають у гуртожитку, вже встигли знайти нових друзів та створити затишок у кімнаті.

Приємно спостерігати, як допитливі першокурсники, для яких тут усе в новинку: розклади, навчальні аудиторії, професори, 
-  із великим захопленням екскурсують студмістечком, ходять корпусами, розглядають аудиторії, знайомляться із викладачами 
та одногрупниками, відпочивають у лаунж-зонах університету та куштують смаколики у студентських їдальнях...

Відрадно, що студентська молодь наповнює університет особливою аурою. новою атмосферою, свіжими думками.
Віримо у те, що 2022-2023 навчальний рік завершиться успішно та мирно, а майбутнє студентської молоді буде 

щасливим та світлим!

У КЛАСИЧНОМУ УНІВЕРСИТЕТІ ТЕРНОПОЛЯ У КЛАСИЧНОМУ УНІВЕРСИТЕТІ ТЕРНОПОЛЯ 
ВИХОВУЮТЬ ПАТРІОТІВ УКРАЇНИ!ВИХОВУЮТЬ ПАТРІОТІВ УКРАЇНИ!
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 Свою Україну любіть. Любіть її... Во врем’я люте.  Свою Україну любіть. Любіть її... Во врем’я люте. 
В останню тяжкую минуту За неї Господа моліть.  (Тарас Шевченко)В останню тяжкую минуту За неї Господа моліть.  (Тарас Шевченко)

РАЗОМ -  ДО ПЕРЕМОГИ! ! ! РАЗОМ -  ДО ПЕРЕМОГИ! ! ! 

Війна рф проти України: Війна рф проти України: 
203-й день героїчного спротиву Українського Народу!203-й день героїчного спротиву Українського Народу!

Вже понад шість місяців поспіль відважні українці продовжують боротися із агресором, 
який 24 лютого розпочав повномасштабний наступ на територію нашої держави. Щодня 
спільнота класичного університету Тернополя об’єднує свої зусилля, аби наблизити перемогу 
України над ворогом. 

Приємною була зустріч із військовими, які вручили колективу Західноукраїнського 
національного університету відзнаку за небайдужість та допомогу  ЗСУ, волонтерсь-
ку діяльність, яку професорсько-викладацький колектив, працівники та студентство 
здійснюють ще з початку війни. 

Під час спілкування було зазначено, що без волонтерської допомоги від представників 
ЗУНУ бійцям було б складніше виконувати завдання. Також подяки вручили декану факуль-
тету комп’ютерних інформаційних технологій ЗУНУ Миколі Диваку та завідувачу кафедри 
комп’ютерних наук Андрію Пукасу.

Перший проректор ЗУНУ Микола Шинкарик звернувся до присутніх: «Ми вдячні 
усім героям держави, які незламно й міцно стоять, захищаючи цілісність нашої країни. 
Нехай відвага та мужність, сила духу допомагають їм долати усі труднощі».

Працюючи кожен на своєму місці, ми відстоюємо нашу Україну, адже це - наш фронт, і 
ми не відступимо! Слава Україні! Героям слава!

До Західноукраїнського національного 
університету, перед початком навчального 
року, з робочим візитом завітав перший 
заступник Міністра освіти і науки України 
Андрій Вітренко (див. фото).

Ректор Андрій Крисоватий розповів 
про діяльність закладу вищої освіти у 
час повномасштабної війни й зазначив: 
«Ми наполегливо працюємо аби створити 
безпечні умови для навчання в нашому 
університеті. Обладнуємо укриття та 
сховища для учасників освітнього процесу. 
Вірю, що спільними діями ми наблизимо 
перемогу України, виховаємо справжніх 
патріотів та лідерів демократичного 
суспільства!»

У ході зустрічі освітяни мали можливість 
поспілкувалися із відповідальним се-
кретарем приймальної комісії ЗУНУ 
Антоном Шевчуком, який розповів про 
особливості цьогорічної вступної кампанії, 
нові можливості для абітурієнтів та сказав, 
що незважаючи на усі труднощі сьогодення, 
юнаки і дівчата впевнено обирають навчан-
ня в українських вишах.   

Також Андрій Вітренко та директор 
департаменту освіти і науки Тернопільської 
обласної державної адміністрації Оль-
га Хома оглянули аудиторії, лекційні 
зали, навчальні лабораторії ЗУНУ, 
поспілкувалися з деканами та директора-
ми факультетів, інститутів. Цікавою була 
зустріч зі студентами, які вже розпочали 
навчання в режимі офлайн.

Згодом відбулася робоча нарада, під 
час якої було обговорено організацію на-
вчального процесу в умовах воєнного 
стану, кроки та дії щодо вдосконалення 
якості навчання і подальшої підготовки 
висококваліфікованих фахівців.  

Очільники наголосили на важливості 
розвитку української освіти, а також зазна-
чили, що докладають максимум зусиль для 
підтримки студентів.

У ЗУНУ створено У ЗУНУ створено 
безпечні умови для безпечні умови для 

навчаннянавчання
 студентської молоді студентської молоді

Студенти факультету комп’ютерних 
інформаційних технологій Західно-
українського національного універ-
с и т е ту  д ол у ч и л и с ь  д о  д о п омо г и 
кіберполіцейським. У свій вільний час 
молоді люди на волонтерських засадах 
співпрацювали з фахівцями Департаменту 
кіберполіції щодо попередження та вияв-
лення різноманітних злочинів в Інтернеті. 

« С ту д е н т и  ЗУ Н У  д о п ом а г а л и 
кіберполіцейським виявляти шахраїв, які 
під приводом волонтерської діяльності 
збирали кошти у людей та витрачали 
їх на власні потреби. Старшокурсники, 
використовуючи свій технічний досвід та 
напрацювання, які здобули в університеті, 
розробили певні інструменти для швид-
шого викриття та документування 
таких злочинів», - розповідає начальник 
управління Департаменту кіберполіції 
Євгеній Панченко.

Зі слів декана факультету комп’ютерних 
інформаційних технологій ЗУНУ Ми-
коли Дивака, для закладу вищої освіти 

ССтуденти університету допомагають туденти університету допомагають 
кіберполіцейським у протидії злочинам в кіберполіцейським у протидії злочинам в 

інформаційному просторіінформаційному просторі
така взаємодія має важливе значення та 
допомагає підвищувати фаховий рівень 
студентів. На базі факультету створено 
кіберполігон, який обладнаний сучасним 
програмним забезпеченням.

«У вересні ми підписали угоду про 
співпрацю з кіберполіцією, яка створює 
можливості допомагати фахівцям 
кіберполіції з нашого боку, а з боку 
кіберполіції - сприяти у коригуванні 
навчальних планів, щоб ми мали змогу 
формувати таких фахівців, які потрібні 
на ринку праці».

Поліцейські подякували студентам за 
згуртованість, наполегливість та командну 
роботу у протидії інформаційним загрозам 
у кіберпросторі. 

Неабиякий новий досвід та практичні 
навички здобули для себе і самі студенти, 
особливо цьогорічні випускники фа-
культету комп’ютерних інформаційних 
технологій ЗУНУ.

«Вважаю, що знання, які отримав в 
університеті, допоможуть мені в подаль-

шому розвиватися та вийти на 
значно вищий фаховий рівень», 
- сказав випускник класичного 
університету Тернополя Богдан 
Бараннік.

З а г а л о м ,  в  Ук р а ї н і  1 2 
закладів вищої освіти долучи-
лися до допомоги поліцейським 
щодо попередження та вияв-
лення різноманітних злочинів 
в Інтернеті. За результатами 
співпраці кращі студенти змо-
жуть піти на службу в поліцію 
та працювати в сфері протидії 
кіберзлочинності.

Відвага, мужність, сила духу Героїв України Відвага, мужність, сила духу Героїв України 
наближають перемогу!наближають перемогу!

Сьогодні кожен із нас робить усе можливе, щоб наблизити перемогу України над во-
рогом. Західноукраїнський національний університет  не залишається осторонь подій, 
ми продовжуємо активно допомагати нашій армії та усім, хто потребує цього.

Адміністрація та колектив класичного університету Тернополя отримали  подяку 
від Миколаївської  обласної організації Товариства Червоного Хреста України за активну 
громадську позицію, надання благодійної допомоги та постійну підтримку.

Віримо, що лише об’єднуючи свої зусилля й сили, ми здобудемо бажану перемогу над 
російським агресором!  Разом ми – Україна!
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В своїй хаті своя й правда, В своїй хаті своя й правда, 
І сила, і воля. (Тарас Шевченко).І сила, і воля. (Тарас Шевченко).

Бійці 80-ї окремої десантно-штурмової 
бригади Збройні сили України зі Львова, 
які зараз воюють на сході, отримали 
позашляховик Jeep Grand Cherokee, до 
купівлі якого приєдналися студенти, 
професорсько-викладацький колектив, 
слухачі державної служби та випуск-
ники факультету фінансів та обліку 
Західноукраїнського національного 
університету. 

Також окрема подяка меценатам 
ПАБ «Beer Garage», ЮМ «Elios», сім’ям 
Ціх О.Ю. (США), Габріель І.М. (Іспанія), 
Марченко М.М., Климик О.І. та Черво-
ноградському РТЦК СП, які допомогли у 
логістиці доставки авто до воїнів на схід.

Нехай це авто приносить користь 
нашим захисникам у виконанні бойових 
завдань і наблизить омріяну перемогу!

ПОЗАШЛЯХОВИКПОЗАШЛЯХОВИК -  - 
для потреб ЗСУдля потреб ЗСУ

ПОДЯКАПОДЯКА від ЗСУ -  від ЗСУ - 
за патріотизм і за патріотизм і 

допомогу!допомогу!
Український народ 24 лютого об’єднав 

свої зусилля навколо однієї мети – здола-
ти жорстокого ворога.  Університетська 
спільнота щодня працює на перемогу, 
займається волонтерською діяльністю і 
підтримує наших захисників. 

Колектив бібліотеки ім. Л. Каніщенка 
ЗУНУ отримав подяку за виявлений 
патріотизм та надану допомогу Збройним 
силам України у цей нелегкий для нашої 
країни час.

Віримо у мирне майбутнє!

Колектив відділу 
творчої самореалізації 
т а  в и х о в а н н я 
Західноукраїнського 
національного універ-
ситету  розпочинає 
б л а г о д і й н у  а к ц і ю 
«Книга для воїна» для 
підтримки наших пора-
нених захисників, які 
проходять лікування 
у медичних закладах 
Тернополя.

Запрошуємо студентів, працівників та 
всіх охочих долучитися до доброї справи.

Підтримаймо солдатів інтелектуально!

Благодійна акція Благодійна акція 
«КНИГА ДЛЯ ВОЇНА»«КНИГА ДЛЯ ВОЇНА»

Волонтерський центр ЗУНУ інформує…Волонтерський центр ЗУНУ інформує…

Інтеграційні зустрічі із внутрішньо переміщеними особами відбулись у 
Тернопільській територіальній громаді, у Збаражі та в Озернянській об’єднаній 
територіальній громаді. 

Заходи провели Західноукраїнський національний університет, громадська 
організація «ТМЖК «Відродження нації» за підтримки «КримСОС», у партнерстві 
з Фондом імені Фрідріха Еберта в Україні.

У зустрічах взяли участь понад 60 учасників, які тимчасово переїхали з Харківської, 
Донецької, Луганської, Херсонської областей на Тернопільщину.  Учасники заходів 
отримали інформацію про соціальні виплати та інші види допомог, опанували техніки 
пропрацювання наслідків психологічних травм, набутих за часів повномасштабної 
війни в Україні, дізналися про можливості участі у соціально-культурному житті 
громади міста Тернопіль, с. Озерна та м.Збараж, обговорити освітні можливості для 
ВПО у ЗУНУ, проблеми працевлаштування та відкриття власного бізнесу у Тернополі 
та в ОТГ і шляхи їх вирішення, разом із викладачами кафедри маркетингу будували 
ком’юніті для ВПО на базі класичного університету Тернополя.

Під час майстер-класу «Як відкрити власну справу», який провела Неля Іванечко, 
учасники у групах генерували ідеї бізнесу, дискутували з приводу переваг і ризиків 
різних форм ведення бізнесу, методів просування, ціноутворення та збуту.

 Важливу інформацію для ВПО надали експерти, зокрема: Уляна Микитюк, на-
чальниця відділу з прийому громадян Управління соціальної політики, відповідальна 
за допомогу сім’ям внутрішньо переміщених осіб у Тернопільському управлінні 
соціальної політики; Роман Полікровський – мер м.Збараж; Ганна Ходинчак – на-
чальниця відділу охорони здоров’я та соціального захисту Збаразької міської ради; 
Назар Романів – тимчасовий виконувач обов’язків голови Озернянської ОТГ; 
Уляна Дудар – спеціалістка ЦНАП Озернянської ОТГ Тернопільської області; 
Марина Пасєчник – регіональна координаторка ГО «КримСОС» в Тернопільській 
області; Тетяна Борисова – завідувачка кафедри маркетингу Західноукраїнського 
національного університету; Неля Іванечко – доцентка кафедри маркетингу ЗУНУ;  
Олена Борисяк, фахівчиня з дизайну кар’єри і проєктного менеджменту; Світлана 
Хрупович –  сертифікована менторка курсу «Introduction to Business» від Естонської 
бізнес-школи, доцентка  кафедри маркетингу ЗУНУ; Тетяна Надвинична – психоло-
гиня, фахівчиня по роботі із кризовими ситуаціями, доцентка кафедри психології та 
соціальної роботи Західноукраїнського національного університету.

ІІнтеграційні зустрічі нтеграційні зустрічі 
допомагають внутрішньо переміщеним особам допомагають внутрішньо переміщеним особам 

генерувати ідеї бізнесу...генерувати ідеї бізнесу...

Міжнародний центр культури та розвитку Західноукраїнського національного 
університету оголошує набір фахівців із соціальної роботи, соціальних працівників, надавачів 
соціальних послуг, волонтерів у сфері соціальної роботи на онлайн-навчання основам само-
допомоги та допомоги людям, які переживають сильну стресову подію у кризових ситуаціях. 
Курс розроблений ізраїльською організацією у сфері надання першої психологічної допомоги 
«Israel Trauma Coalition» та  складається з 16 годин плюс 6 годин супервізії. Заняття прово-
дитимуть психологи з Ізраїлю. Після закінчення курсів усі учасники  отримають сертифікати!

Усі охочі можуть надіслати до 19 вересня 2022 року на електронну адресу МЦКР ЗУНУ 
(iccd@wunu.edu.ua) такі дані:

- прізвище, ім’я, по-батькові; - сфера діяльності;
- мобільний телефон; - e-mail.
За додатковою інформацією звертайтеся у Міжнародний центр культури та розвитку 

ЗУНУ за адресою: Львівська, 1 (1корпус, каб. 1221), або тел.: 0985753661

Онлайн-навчання основам самодопомоги та Онлайн-навчання основам самодопомоги та 
допомоги людям, які переживають сильну допомоги людям, які переживають сильну 

стресову подію у кризових ситуаціяхстресову подію у кризових ситуаціях
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Любіть Україну у сні й наяву, вишневу свою Україну, Любіть Україну у сні й наяву, вишневу свою Україну, 
красу її вічно живу і нову і мову її солов’їну. (Володимир Сосюра)красу її вічно живу і нову і мову її солов’їну. (Володимир Сосюра)

Зустріч ректора університету з Зустріч ректора університету з 
першокурсниками факультету першокурсниками факультету 

фінансів та облікуфінансів та обліку
Н а вч а л ь н и й  р і к  д л я 

першокурсників  факуль-
т е ту  ф і н а н с і в  т а  о бл і ку 
З а х і д н о у к р а ї н с ь к о г о 
національного університету 
розпочався із спілкування з 
доктором економічних наук, 
професором, ректором класич-
ного університету Тернополя 
Андрієм Крисоватим.

«Кожен вчиться по-різному і 
кожному з нас потрібно робити 
це протягом усього життя, але 

дуже важливо вчитися у життя, а не тільки від учителів та з кни-
жок. Кожен з нас має сильні і слабкі сторони, здібності й таланти. 
Найкраще зосередитися на своїх сильних якостях і опиратись 
на них, а не витрачати енергію на спроби усунути всі свої слабкі 
сторони. З часом, слабкі сторони зникнуть, або відійдуть на задній 
план й не заважатимуть вам ставати кращими.

У Західноукраїнському національному університеті ви здо-
будете знання, компетентності та навички, які допоможуть вам 
самореалізуватися й знайти свою стежину у житті. І не забувайте: 
сила особистості – у самостійності прийняття рішень! Вам оби-
рати, яким буде ваше майбутнє та майбутнє України», – сказав 
Андрій Ігорович.

Зустріч була емоційною та насиченою: молодь ставила запи-
тання, ділилася враженнями від університету.

День знань і  початок нового навчального року у 
Західноукраїнському національному університеті цьогоріч особли-
вий – без урочистостей, але із жагою до знань, цілеспрямованістю 
та впевненістю юнаків і дівчат у тому, що Україна вистоїть, Україна 
переможе, Україна розквітне. 

Перша пара для усіх студентів факультетів, інститутів та 
коледжів розпочалася із зустрічі з військовослужбовцями, волон-
терами, істориками кафедри інформаційної та соціокультурної 
діяльності, які провели вступну лекцію на тему «Національний 
спротив в Україні».

Особливий настрій панував в аудиторіях, адже молоді люди 
активно обговорювали події на передовій та ставили запитання. 
Цікавою була історична пералель минулого з сьогоденням, яке ста-
вить перед нами одне завдання – перемогти й вибороти майбутнє 
для свого народу. 

Ми дякуємо усім, хто захищає нашу державу, завдячуючи кому, 
ми можемо здобувати освіту.

Низько схиляємо голови перед тими, хто віддав життя за найдо-
рожче – Україну.

Навчаймося, працюймо, живімо заради майбутнього нашої 
Батьківщини!

Навчаймося, працюймо і живімо Навчаймося, працюймо і живімо 
- заради майбутнього нашої - заради майбутнього нашої 

України!України!
Ще у школі моїм улюбленим 

предметом була математика, про-
те я мріяла пов’язати своє життя з 
вивченням іноземних мов. 

Мені завжди подобався вислів 
німецького письменника Й. В. 
Ґете «Скільки мов ти знаєш – 
стільки разів ти людина». Це 
було вирішальним фактором при 
виборі спеціальності навчання. 

\Тому я вирішила здобувати 
фах економіста-міжнародника, 
оскільки це відкриває багато 
можливостей та шансів реалізувати себе у майбутньому, адже я зможу 
поєднувати вивчення іноземних мов та стати висококваліфікованим 
спеціалістом з економіки. 

Кафедра міжнародної економіки залучає студентів до міжнародних 
конференцій, що є прекрасною можливість проявити себе. 

Дізнавшись про велику кількість міжнародних програм 
мобільності студентів,  які дають можливість навчатись закордоном,  
я із впевненістю обрала спеціальність «Міжнародна економіка». 

Вірю, що обравши ЗУНУ, я зробила правильний вибір!
Вікторія БОГУЦЬКА, студентка групи ЕМЕ-11

Студенти обирають Студенти обирають 
Західноукраїнський національний Західноукраїнський національний 

університет!університет!
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 Україна починається з тебе.  (В’ячеслав Чорновіл) Україна починається з тебе.  (В’ячеслав Чорновіл)

У межах робочого візиту ректора 
Західноукраїнського національного 
університету Андрія Крисоватого до 
Ягеллонського університету (Краків, 
Республіка Польща) було підписано 
договір про спільну реалізацію 
освітніх програм із проректором 
Ягеллонського університету з дидак-
тики Арменом Едігаряном.

«Протягом багатьох років 
Ягеллонський ун іверситет  і 
Західноукраїнський національний 
у н і в е р с и т е т  з д і й с н ю ю т ь 
співробітництво у вигляді численних 
програм, які реалізують юридичні 
факультети обох університетів. В умовах російського вторгнен-
ня в Україну вважливо посилювати співпрацю, яка б дозволила 
найкращим чином забезпечити нормальне функціонування науки 
та навчання українських студентів. Академічна співпраця – це 
можливість підготовки України до повноправного членства в 
Європейському Союзі», - зазначає ректор ЗУНУ Андрій Ігорович.

Підписаний договір дає можливість студентам спеціальностей 
«Право» та «Міжнародне право» Західноукраїнського 
національного університету навчатися на базі Ягеллонського 
університету, після чого юнаки й дівчата отримають сертифікат про 

закінчення, виданий 
обома університетами-
учасниками проєкту. 
А після закінчення на-
вчання на бакалавраті 
студенти отримають 
диплом ЗУНУ..

Дякуємо польсь-
ким колегам із Ягел-
лонського університету 
за надійну підтримку 
у цей непростий для 
України час та нові 
м о ж л и в о с т і  д л я 
студентів ЗУНУ!

НОВІ ВІХИ СПІВПРАЦІ НОВІ ВІХИ СПІВПРАЦІ 
ЗУНУ із Ягеллонським ЗУНУ із Ягеллонським 

університетом!університетом!У нелегкі часи 
для нашої України, 
ми об’єднуємо свої 
зусилля заради май-
бутнього та віримо, 
що спільними діями 
зуміємо допомогти 
нашій Батьківщині 
вистояти й пере-
могти. Сьогодні у 
Західноукраїнському 
н а ц і о н а л ь н о м у 
у н і в е р с и т е т і 
відбулося підписання 

договору про наукове та культурно-освітнє співробітництво між 
класичним університетом Тернополя та закладом вищої освіти 
«Українським католицьким університетом».

Привітавши присутніх, ректор ЗУНУ Андрій Крисоватий зазна-
чив: «Світлий дух єднання та прагнення до згуртованості в умовах 
сьогодення є не лише чеснотою кожної особистості, а й надійним 
колективним щитом у протидії злу. Саме солідарність породжує 
об’єднання інтересів, цілей, стандартів і взаєморозуміння. Впевне-
ний, що кафедри соціально-гуманітарного спрямування, які згідно 
із цим договором будуть координувати співпрацю між нашими 
університетами, здатні напрацювати ефективні форми навчання».

Під час зустрічі сторони домовилися про проведення спільних 
прикладних досліджень, організацію конференцій, вебінарів, 
тренінгів, реалізацію грантів, міжнародних проєктів, програм, 
рецензування наукових публікацій, методичних матеріалів, 
стажування студентів, підвищення кваліфікації педагогічних 
працівників.

До спілкування долучилися декан соціально-гуманітарного 
факультету Оксана Гомотюк, завідувач кафедри психології та 
соціальної роботи Андрій Гірняк, а також завідувач кафедри 
клінічної психології УКУ Олександр Аврамчук.

«Дорогі колеги! Сила співпраці – у роботі, у досягненні 
спільних цілей. Радий, що сьогодні ми підписуємо документ із 
провідним університетом, який виховує молодь на основі мо-
ральних принципів. Разом ми вистоїмо»,  - промовив ректор о. 
д-р Богдан Прах.

Ми переконані, що партнерство з УКУ – це свідчення 
відповідальності перед майбутнім нашої молоді та реалізація 
спільних наукових проєктів!

Партнерство із Українським Партнерство із Українським 
католицьким університетомкатолицьким університетом

У ЗУНУ  відбулося підписання договору про співпрацю між У ЗУНУ  відбулося підписання договору про співпрацю між 
ЗУНУ та Приватним університетом Марракеша Тенсфіт Ель-Хауз ЗУНУ та Приватним університетом Марракеша Тенсфіт Ель-Хауз 
(Королівство Марокко) та договору про співпрацю між ЗУНУ та (Королівство Марокко) та договору про співпрацю між ЗУНУ та 
Universiapolis - Міжнародним університетом Агадиру (Королівство Universiapolis - Міжнародним університетом Агадиру (Королівство 
Марокко). Зміцнення співпраці, налагодження взаємовідносин у Марокко). Зміцнення співпраці, налагодження взаємовідносин у 
науковій, освітній сферах, укріплення зв’язків та обмін досвідом науковій, освітній сферах, укріплення зв’язків та обмін досвідом 
між Україною та Королівством Марокко сприятиме вдосконален-між Україною та Королівством Марокко сприятиме вдосконален-
ню та розвитку системи вищої освіти.ню та розвитку системи вищої освіти.

Сторони домовились про реалізацію спільних навчаль-Сторони домовились про реалізацію спільних навчаль-
них, науково-дослідних проєктів та розробок, організацію та них, науково-дослідних проєктів та розробок, організацію та 

к о о р д и н а ц і ю к о о р д и н а ц і ю 
спільних грантів, спільних грантів, 
к о н к у р с і в , к о н к у р с і в , 
к о н ф е р е н ц і й , к о н ф е р е н ц і й , 
симпозіумів.симпозіумів.

Віримо, що Віримо, що 
с п і в р о б і т н и ц т в о с п і в р о б і т н и ц т в о 
між класичним між класичним 
у н і в е р с и т е т о м у н і в е р с и т е т о м 
Тернополя та Тернополя та 
у н і в е р с и т е т а м и у н і в е р с и т е т а м и 
Королівства Марок-Королівства Марок-
ко стане вагомим по-ко стане вагомим по-
штовхом до поступу штовхом до поступу 
вищої освіти!вищої освіти!

Міжнародні новиниМіжнародні новини

Міжнародна співпраця між Україною Міжнародна співпраця між Україною 
та Королівством Марокко та Королівством Марокко 

сприятиме вдосконаленню та сприятиме вдосконаленню та 
розвитку системи вищої освітирозвитку системи вищої освіти

ДДиректор Центру європейського иректор Центру європейського 
майбутнього Італійського інституту майбутнього Італійського інституту 

майбутнього входить до майбутнього входить до 
редакційної колегії редакційної колегії 

«Журналу європейської економіки»«Журналу європейської економіки»
класичного університету Тернополякласичного університету Тернополя
У Західноукраїнському національному університеті У Західноукраїнському національному університеті 

ввідбулася робоча зустріч ректора Андрія Крисоватого з ідбулася робоча зустріч ректора Андрія Крисоватого з 
італійськими колегами: Роберто Паура – Президентом італійськими колегами: Роберто Паура – Президентом 
Італійського інституту майбутнього та Адріано Коццоліно – Італійського інституту майбутнього та Адріано Коццоліно – 
директором Центру європейського майбутнього Італійського директором Центру європейського майбутнього Італійського 
інституту майбутнього.інституту майбутнього.

Відрадно, що доктор Адріано Коццоліно відтепер став чле-Відрадно, що доктор Адріано Коццоліно відтепер став чле-
ном редакційної колегії «Журналу європейської економіки» ном редакційної колегії «Журналу європейської економіки» 
Західноукраїнського національного університету.Західноукраїнського національного університету.

На зустрічі були присутні головний редактор «Журналу На зустрічі були присутні головний редактор «Журналу 
європейської економіки» Євген Савєльєв та заступник головно-європейської економіки» Євген Савєльєв та заступник головно-
го редактора Олександр Шаров.го редактора Олександр Шаров.

Переконані, що новий член редколегії буде брати активну Переконані, що новий член редколегії буде брати активну 
участь у роботі журналу й сприятиме залученню іноземних участь у роботі журналу й сприятиме залученню іноземних 
авторів до публікації статей на актуальну тематику.авторів до публікації статей на актуальну тематику.

Науковці обговорювали роль закордонних партнерів у Науковці обговорювали роль закордонних партнерів у 
післявоєнному відновленні економіки України, участь у післявоєнному відновленні економіки України, участь у 
міжнародному консорціумі й розробці плану відбудови.міжнародному консорціумі й розробці плану відбудови.

Важливо знати, що міжнародна спільнота висловлює ба-Важливо знати, що міжнародна спільнота висловлює ба-
жання допомагати Україні не лише зараз, під час війни, а й у жання допомагати Україні не лише зараз, під час війни, а й у 
відновленні країни після перемоги.відновленні країни після перемоги.



6
№10-12 (515-517), 14 вересня 2022 р.

Не дивіться на Україну, як на землю своїх батьків. Не дивіться на Україну, як на землю своїх батьків. 
Дивіться на неї, як на землю своїх дітей. І тоді прийдуть зміни… (Святослав Вакарчук)Дивіться на неї, як на землю своїх дітей. І тоді прийдуть зміни… (Святослав Вакарчук)

На запрошення президента 
EYFON ( Європейського молодіжного 
форуму Ноймаркт), ректор класич-
ного університету Тернополя Андрій 
Крисоватий, разом із колегами, з 
робочим візитом, побував у місті 
Ноймаркт (Штирія, Австрія).

У Європейському молодіжному 
форумі Ноймаркт також взяли участь 
14 студентів Західноукраїнського 
національного університету.

Ректор класичного університету 
Тернополя Андрій Крисоватий, пре-

зидент EYFON Крістоф Ляйтл, генеральний директор EYFON 
Крістіан Бухман та мер міста Ноймаркт Йозеф Майєр підписали 
договір про співпрацю між ЗУНУ, Європейським молодіжним фо-
румом Ноймаркт та мерією громади Ноймаркт.

У межах підписаного документу домовилися про те, що:
Європейський молодіжний форум Ноймаркт організовує 

європейські молодіжні зустрічі з метою налагодження дружби 
та сприяння взаєморозумінню між молодими людьми з різних 
європейських країн. Європа представлена як майбутня перспектива 
та спільне завдання для молоді.

Студенти ЗУНУ працюватимуть у воркшопах, що доповнюються 
програмою дозвілля, які мають на меті ознайомити молодь з при-
родою, культурою та людьми регіону Ноймаркта. 

Важливо знати, що юнаки та дівчата із Західноукраїнського 
національного університету за останні роки неодноразово брали 
участь у тижневій програмі в Ноймаркт. У майбутньому студентів 
ЗУНУ запрошуватимуть до Європейського замку в Ноймаркті для 
налагодження співпраці з європейцями. 

Класичний університет Тернополя зобов’язується проводити 
відбір молоді та організовувати поїздки до Австрії. 

EYFON запрошуватиме групу студентів ЗУНУ для визначення 
щорічно, покриваючи витрати на проживання, харчування та про-
поновану тижневу програму.

Муніципалітет Ноймаркту у Штирії став прихистком для ба-
гатьох українців. Він продовжуватиме надання гуманітарної допо-
моги там, де це можливо. EYFON надає допомогу дитячому будинку 
«Малятко» у Тернополі для підтриматки дітей-сиріт.

Під час підписання відбулася зустріч зі студентами ЗУНУ, які 
виграли грант від уряду Австрії та отримали можливість стажу-
вання в країні.

Студенти упродовж тижня брали участь у роботі Європейського 
молодіжного форуму в Нойкмарті разом із молоддю з Латвії, 
Італії, Польщі та Грузії. Програма форуму мала на меті зміцнення 
міжкультурної комунікації стосовно питань миру та свободи у 
контексті майбутнього Європи.

На території замку, де проводився форум, організували свято, на 
яке були запрошені жителі Нойкмарта -  австрійці та переселенці з 
України.  Звучала австрійська музика у виконанні інструментального 
фолк-квартету та дитячого хору, а також українські народні пісні. Ча-
стували прохолодними напоями і традиційним українським борщем.

ТТристоронню угоду про співпрацю ристоронню угоду про співпрацю 
підписано між ЗУНУ, EYFON та підписано між ЗУНУ, EYFON та 

мерією громади Ноймарктмерією громади Ноймаркт
 (Штирія, Австрія) (Штирія, Австрія)

Міжнародні новиниМіжнародні новини
«Управління талантами. «Управління талантами. 

Чотири осі людського потенціалу»Чотири осі людського потенціалу»
У межах співпраці класич-

ного університету Тернополя з 
Нідерландською бізнес-академією, 
ректор Ян ван Звітен провів відриту 
лекцію  «Управління талантами. Чоти-
ри осі людського потенціалу».

Пан професор розповів слухачам 
про управління людськими талантами, 
битву керівників за залучення талантів 
в організації чи компанії та мистецтво 
утримати їх, розвиток компетент-
ностей по основних вісях людського 
потенціалу та комплексний підхід до си-
стеми коефіцієнтів IQ, EQ, PhQ та SQ.

Усім, хто не мав можливості відвідати лекцію пана Звітена, от-
римали можливість переглянути її онлайн й отримати нові знання 
і навички від найкращих експертів світу!

ССпільні наукові проєкти - заради пільні наукові проєкти - заради 
нового імпульсу популяризації нового імпульсу популяризації 

медіації в Україні! медіації в Україні! 
У Західноукраїнському національному університеті відбулося 

підписання угоди про організацію  навчання за міжнародною 
магістерською програмою двох дипломів між класичним 
університетом Тернополя та Нідерландською бізнес-академією.

Завдяки співпраці із Нідерландською бізнес-академією та  
вагомій підтримці ректора Яна ван Звітена, навчально-науко-
вий інститут комунікацій Західноукраїнського національного 
університету  активно залучений до розвитку напряму нена-
сильницького спілкування та стрімко будує нові можливості 
кооперації із досвідченими вітчизняними та зарубіжними 
партнерами у сфері медіації.

У партнерстві з Нідерландською бізнес-академією якісно та 
успішно проведено ІІІ Міжнародну літню школу світових освітніх 
практик «New Way», учасниками якої були студенти та практики 
з України, Грузії та Азербайджану, а спікери складали когорту 
експертів з України, Грузії, Нідерландів, Іспанії, Латвії, США.

На базі Нідерландської бізнес-академії викладачі класичного 
університету Тернополя та студенти освітньо-професійної програми 
«Психологія перемовин та медіація» проходили міжнародне стажу-
вання, що дає можливість складання іспиту в Міжнародній асоціації 
медіаторів та, введення їх у міжнародний реєстр медіаторів.

Вітаючи присутніх, ректор Андрій Крисоватий сказав: «Дорогі 
колеги! У нелегкі часи для нашої України, ми разом із міжнародною 
освітянською спільнотою об’єднуємо свої наукові зусилля аби спри-
яти підготовці висококваліфікованих спеціалістів. Переконаний, що 
наше партнерство – це спільні ґрантові програми, наукові та освітні 
заходи, а також відкриття філії Міжнародної асоціації медіаторів 
у Тернополі, що дасть можливість запровадити у нашому виші 
підвищення кваліфікації у сфері медіації для всіх охочих».

«Щиро радий, що сьогодні у нас є змога знову зустрітися із вами, 
поспілкуватися та визначити наші основні напрями співпраці. Ми 
готові до плідного співробітництва і реалізації спільних наукових 
проєктів у майбутньому», - зазначив ректор Ян ван Звітен.

Разом ми надамо нового імпульсу популяризації медіації в Україні!
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 Якою буде наша рідна Україна – залежить від нас, від кожного з нас .  (Любомир Гузар) Якою буде наша рідна Україна – залежить від нас, від кожного з нас .  (Любомир Гузар)

Міжнародні новиниМіжнародні новини
IV Міжнародний тиждень - у класичному університеті ТернополяIV Міжнародний тиждень - у класичному університеті Тернополя

У Західноукраїнському національному університеті 
відбулася важлива подія: Четвертий міжнародний тиждень, 
який було вперше започатковано в Україні у вересні 2019 року. 
Ця наукова подія є свідченням того, що зараз, як ніколи, для 
України важливий розвиток освіти та науки в нових реаліях 
сьогодення. Війна розділила наше життя на «до» і «після», але 
ми думаємо про майбутнє, про те, якою буде наша країна завтра.

Міжнародний тиждень – це майданчик для спілкування, 
дискусій, цікавих ідей та нових підходів у вирішенні проблем освіти 
та науки у час війни. Міжнародний тиждень, який організовує кла-
сичний університет Тернополя, став можливим завдяки підтримці 
міжнародної спільноти надійних партнерів та друзів з Польщі, 
Словаччини, Японії, Франції, Німеччини, Хорватії, Канади, Чехії, 
Австрії, Норвегії, США, Еквадору, Великобританії, Іспанії, Китаю, 
Кувейту, Кенії, Данії, Греції, Італії, Туреччини, Естонії, Литви, Латвії, 
Болгарії, які підтримують нас уже 195-ий день поспіль. Ваша до-
помога в освітній та науковій царині – це ефективна зброя проти 
агресора, який має на меті знищити українську ідентичність. 

Вітаючи учасників, ректор класичного університету Тернополя 
Андрій Крисоватий наголосив:

«Ми живемо, працюємо і розвиваємося задля нової України – 
вільної, європейської, прогресивної, міцної держави. Поступ освіти 
і науки особливо важливий в час війни, коли перед нами постають 
нові виклики й загрози. Ми сильні, ми непереможні, бо українські 
викладачі й студенти не тільки інтелектуально озброєні, а й мужньо 
боронять кордони України на передовій. Честь і слава українським 
захисникам!  Дякую кожному, хто долучився до нашого заходу, адже 
це унікальна можливість об’єднати учасників із різних країн та 
університетів світу й створити спільноту людей, які презентувати-
муть новітні дослідницькі концепції, обмінюватимуться ідеями та 
розробками задля розширення та зміцнення співпраці між партне-
рами у міжнародній освітній, науковій та проєктній  діяльності».

Проректорка з науково-педагогічної роботи (міжнародна 
діяльність) Оксана Десятнюк звернулась до присутніх: «Війна 
змінила життя кожного, а перемога стала метою усіх українців. Роз-
виваючи сфери освіти, науки, міжнародну співпрацю, ми зміцнюємо 
наші державу, тим самим наближаємо перемогу».

Із вітальними словами виступили наші іноземні партнери: Івета 
Міетуле – ректор Академії технологій Резекне (Латвія), Войцех Дуч-
маль – ректор Вищої школи управління та адміністрування в Ополе 
(Польща), Ян ван Звітен – ректор Нідерландської бізнес-академії, 
Марліз Спрінгорум – викладач Інголландського університету при-
кладних наук (Нідерланди), Анетта Зелінська – професорка Вроц-
лавського університету економіки і бізнесу (Польща), Фредерік Цоль 
– професор Ягеллонського університету (Польща) та Університету 
Оснабрюк (Німеччина), Доктор Латіф Дурланік – професор Гам-
бурзького університету (Німеччина), Доктор Крістоф Ляйтл – пре-
зидент європейського молодіжного форуму в Ноймаркті (Австрія).

Перший день I-WEEK`2022 розпочався із зустрічі Глобаль-
ного саміту «Освітня та наукова дипломатія: погляд у майбутнє» 
Міжнародного дискусійного клубу «Новий світ – нова візія». 
Спікерами виступили Окабе Йошігіко – професор Університету Кобе 
Гакуїна (Японія), президент Асоціації україністів Японії, іноземний 
член Національної академії аграрних наук України та Редуан Знагуй 
– професор Університету Париж ІІ та Університету Лілля, засновник 
і генеральний директор «Beyond Horizons – New Finance», колишній 
асоційований партнер «Ernst & Young», головний фінансовий дирек-
тор «BNP Paribas – International Retail Banking», головний фінансовий 
директор «BNP Paribas – Wealth Management».

«2020 рік є особливим для України та Японії, адже саме тоді 
виповнилось 30 років дипломатичним відносинам між країнами. 
У цьому році Університет Кобе Гакуїна та ЗУНУ впроваджували 
онлайн-дипломну програму і це є направду історичний крок. Після 
вторгнення Росії, Японія рішуче підтримала Україну. У березні Японія 
також відправила в Україну літак, повний оборонної техніки. Такого 
раніше не було в Японії. Університет Кобе Гакуїна активно підтримує 
постійну співпрацю із ЗУНУ. Найближчим часом я збираюсь відвідати 
Західноукраїнський національний університет, щоб поспілкуватися 
зі співробітниками особисто. 

Я беру активну участь у волонтерських заходах, протестах про-
ти окупації України російським агресором, часто даю інтерв’ю на 
телебаченні в підтримку українського народу, розвиваю активну 
співпрацю в освітній та науковій сфері. Переконаний, що потрібно 
всебічно підтримувати кроскультурну комунікацію для налагоджен-
ня міжнародної співпраці», – сказав Окабе Йошігіко.

Стартовий день Міжнародного тижня – особливо насичений 
цікавими подіями:  Віталій Запухляк, Почесний консул Республіки 
Хорватія в Західному регіоні України провів День інтеграційної 
дипломатії для студентів, викладачів та усіх охочих у ЗУНУ наживо:

«Шановні студенти! На вас лягла дуже велика відповідальність 
— ви маєте будувати Україну, в якій буде комфортно жити вашим 
дітям. Ми вже обрали вектор руху, вам втілювати це у життя. 
Основне завдання зараз – це сформувати для себе бачення майбут-
нього: якою ви бачите Україну з її позицією у світі та цінностями й 
уявити себе тією людиною, яка буде втілювати в життя ці задуми. 
Мисліть оптимістично, без комплексів. Вам казатимуть, що у вас 
не вийде, але ви, у свою чергу, маєте слухати себе й продовжувати 
йти до цілі».

Онлайн-спілкування «Компетентності у дошкільній освіті» 
провів Славомір Сліва, заступник декана економіко-гуманітарного 
факультету Вищої школи управління та адміністрування в Ополе.

Словацькі колеги стали спікерами на дискусійних панелях: 
«Міжнародна співпраця Католицького університету в Ружом-
берку» із Мартіном Таражем, магістром з теології, заступником 
декана Теологічного факультету, Спіського відділення Інституту 
теології, Католицького університету в Ружомберку (Словаччина) 
та «Сакральна культура Східної Європи: порівняльний аналіз» із 
Амантіусом Акім’яком, доктором теології, PhD, проф., теологічного 
факультету, Спіського відділення Інституту теології, Католицького 
університету в Ружомберку.

Слухачі відвідали цікаву онлайн-лекцію «Міжкультурна освіта 
та поліфонічність греко-католицької спадщини в контексті духовних 
традицій Центрально-Східної Європи» від Марека Рембєжа, про-
фесора Сілезького університету у Катовіце (Польща). Спікер, гово-
ривши про міжкультурну освіту і поліфонічність греко-католицької 
спадщини, зазначив: «Світ глобалізований. Не можна замикатися у 
своїх кордонах, у межах своєї етнічної спільноти, треба бути відкритим 
для світу, але, водночас, потрібно берегти національну ідентичність».

«Феномен міграції в умовах сьогодення є дуже актуальним яви-
щем, яке вимагає дослідження причин, умов і наслідків в умовах 
сучасних збройних конфліктів» – основна теза дискусійної панелі 
«Феномен міграції як необхідність актуалізації досліджень сучас-
них збройних конфліктів», яку провів Славомір Биліна, доктор 
габілітований, ад’юнкт Люблінського католицького університету 
ім. Івана Павла ІІ (Польща). 

Перший день Четвертого Міжнародного тижня завершився 
дискусійною панеллю «Функції та форми діяльності меншин у 
відповідь на виклики війни в Україні та міграційної кризи (на 
прикладі греко-католицької парафії Покрови Пресвятої Богородиці у 
Щецині)» Роберта Рози, магістра, пароха греко-католицької громади 
в Щеціні (Польща).

Закінчення на 8-9 стор.)Закінчення на 8-9 стор.)
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Другий день IV Міжнародного тижня у Західноукраїнському 
національному університеті розпочався із зустрічі з закордонними 
науковцями.  Фредерік Цоль, доктор юридичних наук, професор, 
професор кафедри цивільного права Ягеллонского університету 
(Польща), завідувач кафедри європейського і польського при-
ватного права та порівняльного правознавства Оснабрюцького 
університету (Німеччина) поспілкувався зі студентами на тему 
розвитку українсько-польських відносин в сучасних умовах. Із 
Євгенією Дулібою, доктором юридичних наук, стипендіаткою 
Лодзького університету в рамках конкурсу «Inicjatywa Doskonalosci 
Uczelnia Badawcza» обговорили ситуацію в Україні і її вплив на 
ядерну безпеку Європи та світу. Загрози ядерній безпеці не знають 
кордонів. Усвідомлення загрози миру і міжнародній безпеці, яку несе 
розповсюдження ядерної зброї, призвело до того, що міжнародна 
спільнота поставила перед собою завдання встановити контроль 
над використанням ядерних технологій.

У межах Міжнародної дискусійної платформи «Підтримка 
міжнародних партнерів під час війни як чинник перемоги: 
гуманітарний та освітньо-науковий виміри», модератором якої 
виступив Григорій Монастирський, д.е.н., професор кафедри менед-
жменту, публічного управління та персоналу, доктор Ірена Лелюгене 
– афілійований професор Університету Миколаса Ромеріса (Литва) 
висловила пропозиції щодо посилення співпраці між ЗУНУ та ли-
товським університетом для активізації міжнародної академічної 
мобільності. Гражина Дзвонковська – голова правління Інституту 
європейської інтеграції зосередила увагу на активному розвитку 
україно-польських відносин та вагомій підтримці України у час війни.

До роботи Міжнародного тижня долучився ректор ЗУНУ Андрій 
Крисоватий: «Шановні друзі, ми створили міжнародний простір, де 
маємо можливість почути один одного, побачити нові перспективи 
та разом знайти рішення нагальних проблем сьогодення. Такі бесіди 
про актуальні проблеми освіти і науки – це можливість розвиватися 
й підтримувати один одного. Бажаю кожному знайти однодумців та 
отримати імпульс для поступу наших країн. Натхнення, плідної і 
конструктивної роботи упродовж IV Міжнародного тижня у ЗУНУ!»

Продовжився день воркшопом «Вторгнення Росії в Україну та 
його вплив на глобальну економіку», у якому взяли участь пред-
ставники з Польщі, Данії, Нідерландів, Тунісу, Німеччини та Китаю.

Роман Зварич виступив із  доповіддю «Вторгнення Росії в 
Україну та його вплив на світову економіку» й зазначив: «Особливо 
відчутним для глобальної економіки є вплив російського вторгнення 
в Україну.  Репутаційних та економічних втрат зазнали більшість 
ринків світу. Криза триває останніх пів року і важко спрогнозувати 
термін її закінчення. Проте рішучість українського народу,  фаховий 
економічний  підхід, а також макрофінансова  підтримка іноземних 
партнерів дає впевненість у завтрашньому дні».

Володимир Хоманець, Надзвичайний і Повноважний Посол 
України в Туніській Республіці і в Державі Лівія за сумісництвом 
звернувся до представників різних країн: «Ви маєте розуміти, що зараз 
найважливішим, що може зробити ваша країна для світової безпеки 
та економіки – це допомогти Україні у боротьбі з ворогом. Розглядайте 
це не як вашу витрату з бюджету, а як інвестицію вашої країни в нашу 
перемогу, що в свою чергу гарантує безпеку вашої країни».

Антон Філіпенко – Президент ВГО «Українська Асоціація 
економістів – міжнародників»: Конфлікт в Україні носить 
геополітичний характер. Вирішення цієї проблеми потребує залу-
чення всесвітньовідомих економістів –міжнародників. Нещодавно я 
повернувся з Дубліна (Ірландії), де взяв участь у низці наукових заходів 
присвячених  ситуації в  Україні. Я запросив іноземних партнерів, зо-
крема Френсіса  Фукуяму, взяти участь у конференції, яка відбудеться 
в листопаді в Києві і поговорити про Україну в Україні».

Свої доповіді також представили: Marlies Springorum – «Втор-
гнення Росії в Україну: Нідерландський кейс»; Ірина Галаса – «Кейс: 

як Україна перетворила слова на зброю під час російського вторгнен-
ня»; Wang Yongshun – «Вторгнення Росії в Україну: Китайський кейс».

Анетта Зелінська, доктор габілітована, професорка Вроцлавського 
економічного університету, почесний доктор ЗУНУ (Республіка Поль-
ща) провела Відкриту проблемну лекцію «Lean Society як інноваційна 
філософія управління сучасним суспільством». Науковці та представ-
ники влади з Литви, Польщі, Німеччини та України ділилися своїм 
досвідом щодо підтримки українських університетів під час війни. 
Обговорили перспективи інтернаціоналізації вищої освіти України 
у період післявоєнної відбудови.  

Другий день Міжнародного тижня продовжився ключовою 
лекцією «Захист психічного здоров’я дітей і дорослих для збереження 
життя культурної і природної спадщини світу».

У рамках 4-го Міжнародного тижня навчально-науковий 
інститут комунікацій презентував два формати інтерактивної робо-
ти: міжнародну живу бібліотеку та оксфордські дебати.

Сенс живої бібліотеки «Нові підходи до перемовин: світовий досвід»  
полягав не у тому, щоб розкрити тему, а у тому, щоб пробудити смак до 
подальшого читання певної живої книги, змусити думати, мотивувати 
до подальшого пізнання. Першу книгу «Вплив системного підходу на 
ведення перемовин» представила пані Майке Сміт - юристка, систем-
ний коуч-тренер особистісного зростання у професії та відносинах, 
інтервізійний консультант для юристів та медіаторів, викладачка 
НЛБА. Як використовувати поведінкові переваги в перемовинах 
розповів ректор Нідерландської бізнес-академії, професор Ян ван 
Звітен.  Й третю книгу «Перемовини як мистецтво» презентував 
Таріель Сіхарулідзе - доцент Державного університету Іллі (Тбілісі, 
Грузія), асоційований експерт Паризького навчально-наукового 
інституту переговорів IRENE (Франція) та ESSEC Business School, 
візитуючий професор Кіпрського міжнародного інституту менеджмен-
ту.  До заходу долучилися учасники з України, Грузії, Азербайджану.

 «У прямому ефірі Міжнародної відкритої бібліотеки я мала 
приємність розповісти про системний підхід у переговорах та пре-
зентувати мою книгу «Розгадка динаміки в медіації – уявлення про 
системні та комунікаційні моделі у відносинах та конфліктах»», – 
ділиться враженнями спікер Майке Сміт.

У справжньому комунікативному поєдинку змагалися учас-
ники оксфордських дебатів. Студенти шукали істину у дилемі: 
«Ефективність медіації у вирішенні конфліктів: «за» і «проти» під 
професійним керівництвом модератора заходу Вікторії Іванюк - Ph.D. 
з права, юристки, викладачки, переможниці конкурсів з права, 
учасниці проєктів ЄС, НАТО, РЄ, ОБСЄ.

Найактивнішими дебатантами були студенти ЗУНУ: Віталій Ма-
лярський, Максим Гусак та Віктор Єрохін - студенти спеціальності 
«Бізнес комунікації та переклад», а також студентки Батумського 
державного університету імені Шота Руставелі: Тамар Жванія та 
Маріам Мелікішвілі.

День завершився представленням проєкту та конкурсним 
відбором для участі у глобальному освітньому проєкті з міжнародного 
бізнесу, крос-культурних комунікацій та інноваційного цифрового 
навчання Global Case Study Challenge (GCSC).

Третій день I-WEEK розпочався із онлайн-зустрічі науковців  
факультету комп’ютерних інформаційних технологій з партне-
рами щодо організації Міжнародної конференції з передових 
комп’ютерних інформаційних технологій. Декан ФКІТ ЗУНУ, 
співголова Міжнародної конференції ACIT Микола Дивак зазначив: 
«Ми працюємо над розвитком міжнародних зв’язків для того, щоб 
створити нові можливості для молоді університету. Започатковуємо 
спільні наукові проєкти з університетами-партнерами Чехії, Польщі, 
Німеччини та Словаччини, зміцнюємо співпрацю та переймаємо 
досвід провідних закладів освіти Європи».

Закінчення на 9 стор.)Закінчення на 9 стор.)
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У межах Міжнародного дискусійного клубу Професор Делійського 
університету (Індія) доктор Пушпендер Кумар провів розвиваючу 
лекцію щодо переосмислення принципів міжнародного мар-
кетингу. Науковець зазначив, що актуальність цього напряму 
дослідження зумовлена сучасними процесами інтенсифікації 
глобальної конкуренції, появою нових форм міжнародних відносин 
й інтеграції ринків та продемонстрував міжкультурні особливості 
комунікативної поведінки споживачів.

Надзвичайно цікавою була презентація «Міжнародний транс-
фер проєктної діяльності: інноватика, природокористування та 
інфраструктура», де учасники ділились досвідом реалізації проєктів у 
сфері енергетичної безпеки, екологічної політики, аграрного природоко-
ристування, зміни клімату, транспортних технологій, геодезії, зміцнення 
фізичного здоров’я, смарт-спеціалізації та інноваційного розвитку регіонів.

Презентували свою проєктну діяльність партнери з Університету 
WSB (Республіка Польща), Вармінсько-Мазурського університету 
в Ольштині (Республіка Польща), Батумського державного 
університету імені Шота Руставелі (Грузія), Центру підвищення 
кваліфікації  працівників водного господарства Міністерства захисту 
довкілля та природних ресурсів України, Національного авіаційного 
університету (м. Київ, Україна).

У результаті обговорень науковці навчально-наукового інституту 
інноватики, природокористування та інфраструктури напрацювали 
алгоритм підготовки проєктних заявок для участі в міжнародних 
грантових програм у консорціумі. Презентували магістерську 
програму «Бізнес-аналітика та управління інноваційними систе-
мами». Дякуємо іноземним партнерам, які знайшли можливість 
долучитися до IV Міжнародного тижня ЗУНУ, взяли участь у 
презентації магістерської програми, підтвердили її актуальність і 
перспективність як на національному, так і на міжнародному рівнях.

Неабияке зацікавлення викликала дискусія, яка відбулася у 
межах  круглого стілу «Новітні досягнення, обмін досвідом, пер-
спективи співпраці». Юрій Роговченко, професор кафедри матема-
тичних наук університету Агдера, Крістіансанд (Норвегія) розповів 
про особливості освітнього процесу університетів Швеції, Норвегії, 
Кіпру, роботу в наукових проектах і їх фінансування, вимоги до 
наукового рівня викладачів, рівень підготовки студентів та етика 
спілкування «викладач-студент» і ще чимало цікавого. Також обго-
ворили можливості майбутньої співпраці.

Студенти та професорсько-викладацький колектив ЗУНУ 
прослухали лекцію австрійського професора, доктора Томаса Ба-
уера «Кризова підтримка для України Університетського коледжу 
педагогічної освіти (PH Wien) для дітей, вчителів, директорів та 
батьків у Відні через стажування Erasmus+». Учасники активно 
дискутували й обговорювали можливості для студентів ЗУНУ в 
майбутніх спільних проєктах.

З метою зміцнення зв’язків науково-дослідного інституту 
інтелектуальних комп’ютерних систем та кафедри інформаційно-
обчислювальних систем і управління ЗУНУ з міжнародними пар-
тнерами професор Анатолій Саченко провів зустріч із колегами: 
проф. Джорджом Марковським (Державний університет Кеннесо, 
Джорджія, США), проф. Карстеном Вольффом (Університет при-
кладних наук і мистецтв, FH Дортмунд, Німеччина) та проф. Юрге-
ном Зіком (Університет прикладних наук, HTW Berlin, Німеччина).

На Міжнародному дискусійному форумі «Фінанси, облік, оподат-
кування в умовах кризи та невизначеності», до якого долучилися 
провідні науковці університетів Польщі, Франції, США, Китаю, 
Естонії, Грузії, Словакії обговорювали актуальні теми сьогодення. 
Студенти та викладачі слухали доповіді учасників й дискутували.

Науковець з чеського університету Лібор Досталек, професор 
Інституту прикладної інформатики Університету Південної Богемії 
провів для слухачів лекцію «Машинозчитувані проїзні документи».

На завершення дня відбувся семінар-тренінг на тему: «Тренди та 
регіональні траєкторії розвитку світової індустрії гостинності». До заходу 
долучилися міжнародні фахівці: а саме, Олеся Окаринська - фахівець 
у сфері кейтерингу (США), Джоанна та Джон Аргуельо - фахівці у 
сфері готельно ресторанного бізнесу ( Еквадор), Олесь Городецький- 
голова патріотиного руху (Італія), професор Артур Волек- експерт із 
систематизаціі Академія Ігнатіанум (Польща), Станіслав Альвасяк 
- фахівець з проектів центру дослідження та розвитку соціальних 
інновацій (Польща). Обговорили питання організації кейтирингу в 
США та можливі напрями співпраці між кафедрою міжнародного 
туризму і готельного бізнесу та кейтиринговими міжнародними 
компаніями світу. Це нові можливості для студентів та викладачів, які 
хочуть розвиватися й перейняти кращий досвід закордонних партнерів.

У межах завершення IV Міжнародного тижня у 
Західноукраїнському національному університеті відбулися 

урочисті підписання угоди і 
меморандуму про співпрацю 
із провідними закладами: 
Дипломатичною академією 
України імені Геннадія 
Удовенка при Міністерстві 
закордонних справ та 
Українською асоціацією 
зовнішньої політики.

Ректор класичного 
університету Тернопо-
ля Андрій Крисоватий, 
підсумовуючи результати роботи Міжнародного тижня, промовив: 
«Високоповажні гості, шановні колеги, дорогі студенти! У ЗУНУ 
завершився IV Міжнародний тиждень, який зібрав науковців з 
різних  університетів світу, партнерів, друзів та однодумців. Усі 
ми мали можливість висловитися щодо розвитку сучасної науки і 
освіти й запропонувати шляхи вирішення проблем. Цікаві думки, 
наукові пошуки, нестандартні рішення, креативні ідеї – це резуль-
тат нашої з вами роботи впродовж цього тижня. Ми знайшли ще 
більше партнерів, домовилися про співпрацю, утворили альян-
си щодо проєктної діяльності та участі у грантових програмах, 
обмінялися досвідом і напрацюваннями, провели цікаві лекції 
для молоді. Щиро дякую усім за сприяння, результативну участь 
й плідну працю. Ми зуміли у такий непростий для України час 
ще більше згуртуватися, знайти підтримку ініціатив та зробити 
вагомий внесок у майбутнє наших країн!»  

До заходу долучилися проректор з міжнародної діяльності Оксана 
Десятнюк, директор ННІМВ ім.Б.Д.Гаврилишина Ірина Іващук, 
заступник директора інститут міжнародних відносини Наталія 
Кравчук, завідувач кафедри міжнародних відносин та дипломатії 
Оксана Тулай, начальник відділу міжнародних зв’язків Уляна Коруц.

У ході підписань було обговорено здійснення наукових досліджень 
у сфері політики, економіки, безпеки, оборони та міжнародних 
відносин, організацію спільних заходів: інтелектуальних турнірів, 
воркшопів, семінарів, конференцій. Цей неймовірний обмін досвідом 
дасть змогу кожному із нас впевнено сприймати сучасні виклики, 
безупинно прагнути до самовдосконалення та професійного зросту.

Директор Дипломатичної академії України імені Геннадія 
Удовенка при МЗС,  Надзвичайний і Повноважний Посол України 
Геннадій Надоленко зазначив, що разом із колегами готовий сприяти 
якісній підготовці молодих українських дипломатів.

Відрадно, що упродовж Міжнародного тижня відбулися не 
лише тематичні виступи справжніх фахівців своєї справи із 
найрізноманітніших сфер освіти й науки,  а ще й започатковано 
співпрацю із фахівцями дипломатичної сфери.

Президент Української асоціації зовнішньої політики Володимир 
Хандогій зосередив увагу на пріоритетних завданнях партнерства 
та зауважив, що вдосконалювати міжнародні відносини сьогодні, 
спілкуючись  із амбітною молоддю – це кроки до можливостей, 
креативні ідеї у новітній історії дипломатії та зміцнення міжнародного 
авторитету української зовнішньо-політичної  діяльності.

Упродовж Міжнародного тижня кожен мав унікальну можливість 
познайомитися та поспілкуватися з найвпливовішими людьми у 
найрізноманітніших сферах освіти й науки, що далонагоду впевнено 
сприймати сучасні виклики та безупинно прагнути до самовдоско-
налення та професійного зростання. 

Віримо, що у ювілейний П’ятий Міжнародний тиждень ми усі 
зустрінемося у Західноукраїнському національному університеті 
після перемоги України над ворогом!

Закінчення. Початок на 7-8 стор.)Закінчення. Початок на 7-8 стор.)

Міжнародні новиниМіжнародні новини
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Бути українцем – це значить бути постійно в стані доказування Бути українцем – це значить бути постійно в стані доказування 
свого права на існування. (Володимир Винниченко)свого права на існування. (Володимир Винниченко)

Звідусіль...Звідусіль...

З дитинства у мене завжди були загострені 
почуття справедливості, відповідальності та 
бажанні захищати слабших. 

У більш свідомому віці я зрозуміла, що 
найголовніше - це захищати права людей на 
всіх етапах їхнього життя. Коли прийшов час 
обирати професію, я зрозуміла, що ці якості 
притаманні саме юристу. 

Але чому саме міжнародне право? 
Я маю велике бажання захищати свою дер-

жаву та український народ на міжнародній арені. 
Особливо зараз я переконана, що зробила 

правильний вибір, адже в час, коли країна-
терорист має нахабне бажання знищити 
Україну,  необхідні спеціалісти, які повинні 
змусити  російську федерацію відповісти за 
свої злочини перед людством.

Чому саме я обрала ЗУНУ?
Ознайомившись з освітніми програ-

мами спеціальності “Міжнародне право” 
різноманітних університетів, я зупинилася 
саме на Західноукраїнському національному 
університеті тому, що зрозуміла: тут я можу 
отримати не лише якісні теоретичні знання, 
а й практичні. 

Викладачі факультету організовують 
різноманітні міжнародні конференції з 
юристами-практиками, дипломатичними 
представниками та спеціалістами державної 
служби. 

У студентів є можливість з першого 
курсу вивчати різноманітні іноземні мови, 
що є необхідним для їхнього майбутнього. 
Не менш важливо те, що у ЗУНУ є Школа 
польського та європейського права, метою 
якої є реалізація річної навчальної програ-
ми. Після закінчення лекційних курсів та 
проведення іспитів, студентам виділяється 
стипендія на річне навчання в Ягеллонсько-
му університеті або проходження стажування 
у юридиних фірмах у Польщі. Зараз я навча-
юся на другому курсі університету та маю ве-
лике бажання скористатися цією можливістю 
і поглиблено вивчати третю іноземну мову та 
польське право.

Яка ж міжнародна співпраця?
Кафедра міжнародного права та 

міграційної політики реалізовує міжнародну 
співпрацю окрім Ягеллонського університету 
(Польща) із Оснабрюцьким університетом 
(Німеччина). Це надає студентам круті 

Студентська молодь переконана: Студентська молодь переконана: 
тільки у ЗУНУ можна отримати якісні тільки у ЗУНУ можна отримати якісні 
теоретичні теоретичні знання знання і практичні навикиі практичні навики!!

можливості навчання за кордоном на різні 
терміни, обміну досвідом із студентами-
іноземцями міжнародного права, викладача-
ми університетів та його отримання під час 
роботи з юрисконсультами. 

А тепер про працевлаштування!
Великою перевагою навчання в ЗУНУ 

на спеціальності “Міжнародне право” є 
те, що можна проходити стажування як в 
українських фірмах, державних установах( 
Державна міграційна служба, Почесне  
Консульство Угорщини), так і в зарубіжних 
фірмах. Випускники юридичного факультету 
можуть звернутися і за допомогою на рахунок 
працевлаштування. 

Юристи-міжнародники під час навчання 
та після отримання диплому можуть обіймати 
різноманітні посади: суддя, юрисконсульт, 
адвокат, прокурор, дипломатичний пред-
ставник тощо.

Упевнена, що я правильно обрала 
професію. Але заради власної цілі необхідно 
ще багато навчатися та важко працювати, 
щоби, за допомогою права та чесності, можна 
було покарати злочинців та країни-спонсори 
тероризму раз і назавжди. Необхідно лише 
об’єднатися усьому світові.

Анастасія МЕЛЬНИЧУК, 
другокурсниця ЮФ ЗУНУ, МП-21

Науковці та студенти ЗУНУ взяли участь 
у заходах у Дортмундському університеті 
прикладних наук і мистецтв (FH-Dortmund, 
Німеччина). До складу делегації входили: 
професор Анатолій Саченко, доценти Григорій 
Гладій, Павло Биковий, Христина Ліп’яніна-
Гончаренко, Світлана Саченко, аспірант Іван 
Кіт, студентки спеціальності 122 «Комп’ютерні 
науки» Аліна Козак, Анна Мельник  та Наталя 
Мадараш. Поїздку організовано за кошти 
програм DAAD «Східне партнерство», 
Erasmus+ «Академічна мобільність для 
навчання», а також міжнародного DAAD 
проєкту  «Віртуальна магістерська взаємодія 
з інтелектуальної обробки даних».

Протягом дев’яти днів науковці та студен-
ти ЗУНУ взяли участь у таких заходах: XIII 
щорічна Міжнародна наукова конференція 
IRC 2022, де зібралися 136 учасників із 18 
країн, щоб заслухати доповіді, присвячені 
актуальним темам у сфері цифрової 
трансформації, освіти, працевлаштування, 
управління проєктами та сталого розвитку. 
Доповіді від ЗУНУ презентували Христина 
Ліп’яніна-Гончаренко та Іван Кіт, які також 
отримали грант на місячне стажування в 
FH-Dortmund для роботи над докторською 
та кандидатською дисертаціями.

Студенти навчалися в Літній школі 
«Передові перспективи в області науки про 
дані» в рамках DAAD проєкту ViMaCs, 
де в першій половині дня слухали лекції 
викладачів, доцентів  і професорів з України та 
Дортмунда, а в другій половині дня працювали 
в командах над дослідницькими проєктами: 
«Автоматичне розпізнавання номерних 
знаків», «Розпізнання силуетів порушників 
комендантської години», «Класифікація зобра-
жень фруктів за допомогою нейронних мереж» 
під керівництвом представника ІТ-компанії 
Blacktron.AI Олександра Грубича.

У межах проєкту Erasmus+ «Work4CE»  
науковці відвідали тренінг на тему «Problem- and 
Challenge-based Learning to Train Essential Skills 
within the Project Environment», організований 
Institute for the Digital Transformation of 
Application and Living Domains, взяли участь 
у робочій нараді учасників міжнародного 
проєкту Erasmus+ «Work4CE» з Німеччини, 
України, Іспанії, Литви, Казахстану, Бельгії, 
Азербайджану, де вони підвели проміжні 
підсумки та обговорили проблеми виконання 
проєкту в сучасних реаліях, обговорили низку 
питань, пов’язаних з організацією спільної 
міжнародної ІЕЕЕ конференції IDAACS-2023  
6-9 вересня 2023 у Дортмунді.

Науковці та студенти ЗУНУ були 
нагороджені сертифікатами. 

Науковці ЗУНУ - Науковці ЗУНУ - 
 у Дортмундському  у Дортмундському 

університеті прикладних університеті прикладних 
наук і мистецтвнаук і мистецтв
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Без будь-кого з нас Батьківщина може обійтися, Без будь-кого з нас Батьківщина може обійтися, 
але будь-хто з нас без Батьківщини – ніщо. (Василь Сухомлинський)але будь-хто з нас без Батьківщини – ніщо. (Василь Сухомлинський)

У Західноукраїнському національному університеті – під 
завісу літа - відбулася Друга обласна учнівська олімпіада з 
питань публічного управління, місцевого самоврядування та 
децентралізації влади, проведення якої ініціювали Тернопільська 
обласна рада  та кафедра менеджменту, публічного управління 
та персоналу ЗУНУ.

Урочисте відкриття Олімпіади розпочалося вітальним словом 
голови журі Олімпіади завідувача кафедри менеджменту, публічного 
управління та персоналу ЗУНУ, д.е.н., професора, Михайла 
Шкільняка, який побажав членам журі продуктивної роботи, а 
учасникам продемонструвати високий рівень знань, віри у себе, та 
перемоги!

Після завершення реєстрації учасники Олімпіади отримали 
інструктаж, щодо роботи в системі дистанційного навчання ЗУНУ і 
приступили до виконання першого етапу конкурсних завдань - про-
ходження тестування з Конституції України та Закону України «Про 
місцеве самоврядування в Україні».

Після завершення тестування для учасників була проведе-
на екскурсія студмістечком Західноукраїнського національного 
університету.

Опісля, минулорічна переможниця Олімпіади, а сьогодні уже 
студентка 2 курсу ЗУНУ спеціальності «Публічне управління та 
адміністрування» Діана Марко поділилася з учасниками досвідом 
участі в олімпіаді та перевагами навчання на обраній спеціальності, 
продемонструвавши цікаву презентацію. Цей виступ переконав 
членів журі та усіх присутніх, що Олімпіада дозволяє виявити та 
підтримати справді талановиту молодь, а надана можливість по-
дальшого навчання в ЗУНУ сприяє розвитку її здібностей.

Другим етапом конкурсної програми олімпіади учасники пре-
зентували журі свої есе з проблем державотворення, місцевого 
самоврядування, управління соціально-економічним розвитком 
регіону та громад.

Варто відзначити високий рівень підготовки, лідерські та творчі 
якості всіх учасників, прикладний характер їх доповідей, креативні  
презентації напрацювань.

Далі відбулося обговорення журі результатів виконання учасни-
ками конкурсних завдань та підведення підсумків Олімпіади.

За результатами участі випускників у другій обласній учнівській 
Олімпіаді з питань публічного управління, місцевого самоврядуван-
ня та децентралізації влади, переможцями стали:

1 місце: Фік Денис Русланович;
2 місце: Білоус Тарас Ігорович;
3 місце: Гнідий Сергій Андрійович;
4 місце: Пронів Ростислав  Ярославович;
5 місце: Михайлов Валентин  Тарасович.
Чотирьом переможцям (1-4 місце) надана можливість здобувати 

освіту в Західноукраїнському національному університеті на пер-
шому (бакалаврському) рівні за освітньою програмою «Публічне 
управління та адміністрування» за кошти обласного бюджету.

Закриття Олімпіади завершилося вітальними словами членів 
журі: депутатки Тернопільської обласної ради, заступниці на-
чальника відділу фінансово-економічного планування, бюджету та 
обласних програм виконавчого апарату Тернопільської обласної 
ради Ірини Шумади, начальниці загального відділу виконавчого 
апарату Тернопільської обласної ради Вікторії Паляниці та голови 
журі завідувача кафедри менеджменту, публічного управління та 
персоналу ЗУНУ, д.е.н., професора, Михайла Шкільняка.

ППереможці учнівської олімпіади з ереможці учнівської олімпіади з 
питань публічного управління, місцевого питань публічного управління, місцевого 

самоврядування та децентралізації самоврядування та децентралізації 
влади навчатимуться у ЗУНУ влади навчатимуться у ЗУНУ 
за кошти обласного бюджетуза кошти обласного бюджету

Професорка кафедри інформаційної 
та соціокультурної  діяльності 
соціально-гуманітарного факультету 
Західноукраїнського національного 
університету Ірина Шкіцька отримала 
стипендію від Національної Агенції 
Академічного Обміну (NAWA) на на-
вчання в стаціонарній літній школі 
польської мови, літератури і культури, 
організованій Школою польської мови 
та культури Сілезького університету в 
Катовіцах.

Усі заняття з курсу польської мови 
передбачали аудіювання, письмові за-
вдання, читання та усну комунікацію 
польською мовою.

До освітньої програми входив також цикл лекцій з історії та 
культури Польщі, участь у конкурсі перекладачів польської поезії, 
дні зустрічі культур, мовні ігри та ін.

Мовне стажування стало добрим приводом і для переймання 
педагогічного досвіду викладачів, запрошених до літньої школи в 
Цешині, зокрема інтерактивних методів у навчанні іноземних мов, 
реалізації ігрового підходу у викладанні, шляхів використання 
новітніх інформаційних технологій в освітній діяльності.

За словами Ірини Шкіцької, мовне стажування в стаціонарній 
літній школі польської мови, літератури і культури, не тільки суттєво 
покращує рівень володіння польською мовою, а також англійською 
як мовою міжнародного спілкування, але й дає змогу ближче познай-
омитися з визначною історико-культурною спадщиною Польщі та 
популяризувати українську мову та культуру.

Новий досвід, отримані знання та навички з польської мови, 
набуті під час мовного стажування в Польщі, будуть застосовані в 
ЗУНУ, на Соціально-гуманітарному факультеті, зокрема в межах 
підготовки фахівців за освітньою програмою «Польська мова і 
література. Українська мова і література».

Професорка - за студентською лавоюПрофесорка - за студентською лавою
Звідусіль...Звідусіль...

Ком’юніті «Прогресильні» – це ефективна взаємодія з колегами-
однодумцями, нове натхнення та перезавантаження!

Під час публічної дискусії «Відновлення української вищої освіти. 
З чого варто розпочинати?» обговорили виклики, які сьогодні по-
стали перед українською системою вищої освіти.

Напрацювали алгоритм щодо підвищення якості вищої освіти 
в Україні та розширення сфери впливу «Прогресильних» на якість 
освіти як в умовах війни, так і після її завершення.

Йшлося не лише про відновлення того, що ми втрачаємо через 
повномасштабне російське вторгнення, а й про побудову якіснішої 
системи вищої освіти. 

В її основі – нетерпимість до проявів академічної недоброчесності, 
врахування сучасних тенденцій глобального ринку вищої освіти, 
глобального ринку праці та кращих світових практик.

Консолідуємо зусилля задля розвитку української вищої освіти 
та рухаємося разом до 
перемоги!

На фото: завідувачка 
кафедри міжнародних 
відносин та дипломатії 
З У Н У,  д о к т о р к а 
економічних наук, профе-
сорка Оксана Тулай разом 
із Анастасією Ониськів, 
Мартою Майба та Кате-
риною Гурневич  - сту-
дентками другого кур-
су навчально-наукового 
інституту міжнародних 
відносин імені Б. Д. 
Гврилишина,  brand 
ambassadors спеціальності 
«Міжнародні відносини, 
суспільні комунікації та 
регіональні студії 

У класичному університеті Тернополя У класичному університеті Тернополя 
відбулась стратегічна сесія ком’юніті відбулась стратегічна сесія ком’юніті 

««ПРОГРЕСИЛЬНІПРОГРЕСИЛЬНІ»  »  
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Вітчизна – ось і альфа, і омега! Вітчизна – ось і альфа, і омега! 
(Дмитро Павличко)(Дмитро Павличко)

Микола Лазарович: «Головне сьогодні зберегти Микола Лазарович: «Головне сьогодні зберегти 
Українську державу, а все інше – похідне. Разом переможемо!»Українську державу, а все інше – похідне. Разом переможемо!»

- Наша державність сьогоднішня триває 31 рік. Але загалом за останніх 670 років наша 
державність тривала лише 40. Це надзвичайно мало. 

Бог дав нам можливість у 1991 році, як тоді казали, безкровно, отримати свою 
державність. На жаль, у державі відбувалися не зовсім ті процеси, на які ми чекали, не 
зовсім ті люди, яких би ми хотіли, керували нами.

 Українці часто втрачали державність через те, що не могли вирішити, хто є 
головніший…  І все це було би нічого… Але цим користувалися наші сусіди. Передусім 
йдеться про московію, про російську імперію і про теперішню росію, як і її попередницю 
радянський союз, який так само був, власне, великою росією. Що стосується теперішнього 
часу, то проблема полягає у тому, що росія веде проти України війну.

- І у цій страшній війні…
- Мусимо або, врешті-решт, перемогти ворога і назавжди зберегти свою Державу, або 

загинемо. Третього варіанту не буде.

- Миколо Васильовичу, чи існує, бодай, історична логіка у самому ворожому нападі 
рашистів на мирну Україну?

- Варто зрозуміти і завжди пам’ятати, що московія – споконвічний ворог, котрий завдав 
Україні впродовж століть багатомільйонних жертв. Заперечуючи права українського народу 
на власну ідентичність, власну державу, власну церкву, вона готова і тепер нас знищити, 
якщо ми не погодимося на роль її жертви.

- І Ви відважно, зі зброєю в руках, стали на захист Української державності!
- Мій добровільний вимір: від Донбасу 2015–2016 рр. до Харківщини й Донбасу 2022 р. 

Я захищаю Українську державність разом із побратимами! І нема на то ради. Бо, не маючи 
своєї держави під час першої світової війни, під час другої світової війни, українці інколи 
воювали одні проти одних за чужі для нас інтереси. Відповідно, через оті наші проблеми з 
державністю чи, власне, її відсутністю, ми пережили найстрашніші часи у тридцяті роки. 

Тому сьогодні, якщо ми не втримаємо державу, – ми не маємо перспективи. Ми повинні 
пам’ятати, що Держава Українська повинна існувати, бо її крах стане крахом нашим – 
кожного з нас.

- Миколо Васильовичу, чи думали Ви, вивчаючи у школі чи в університеті у підручниках 
з історії про війну, розповідаючи, як професор, студентам про лихоліття різних воєн на 
терені України, що Вам самому доведеться стати на захист рідної країни?

- Здавалося, що в наш час війна – це атавізм, якого просто не може бути. Але разом з 
тим, хотів бути схожим на свого стрия – Миколу Лазаровича («Недолю») – вояка УПА. 
Мріяв продовжувати його визвольний чин. І це вдалося!

- Чим є особисто для Вас російсько-українська війна?
- Про російсько-українську війну я вже написав кілька книг, деякі з них є у вільному 

доступі в інтернеті. Тому висловлюся коротко: російсько-українська війна – це наш 
останній шанс зберегти свою державу, стати одним із провідних народів світу.

- Вирішуючи, уже вдруге від 2015 року, йти до воєнкомату, Ви керувалися…
- Прагненням захистити свою Батьківщину від найогидніших завойовників у світі. 

Попри те, що цьогоріч я пішов у військкомат ще за 
півдоби до оголошення в Україні воєнного стану, моє 
рішення не було спонтанним. Адже я йшов слідами 
свого стрия та героїв мого основного наукового 
дослідження – УСС.

- Наскільки, на Вашу думку, зміцніли Збройні сили 
України у порівнянні з 2015-2016 роками, коли Ви во-
ювали на Донбасі, адже зараз нам допомагає Світ!

- Українська армія 2015-2016 років і сьогоднішня 
– зовсім різні. Маємо вже підготовлене військо, досвід, 
оснащення, бойовий дух – добровольці готові не лише 
віддати життя за рідну країну, а й люто винищувати 
ворогів. Московити – вороги-зайди. Українці – воїни 
світла! Ми нічого чужого не хочемо. Ми захищаємо 
своїх рідних, свої домівки, свою землю, свою державу. 
Це – свята місія. А воїн, який вдирається на чужу 
землю, вбиває безневинних дітей, немічних людей 
– злочинець. Українці вдячні світові за допомогу у 

Гість редакції Гість редакції 

24 серпня - 31 річниця Незалежності України і 182 день героїчної боротьби 
українського народу в російсько-українській війні з великою вірою у перемогу – це 
логічно. Та чи існує логіка у самому ворожому нападі рашистів на мирну Україну, 
про важливість збереження Української державності, про особисту участь у 
захисті країни та інше розповідає гість редакції газети «Університетська думка» 
Західноукраїнського національного університету – доктор політичних наук, ди-
ректор Центру інформаційної аналітики, професор ЗУНУ, доброволець російсько-
української війни, член експертної ради при Міністерстві у справах ветеранів 
України Микола ЛАЗАРОВИЧ: 

протистоянні злу і відкрито демонструють, 
як і якою ціною у XXI столітті виборюється 
незалежність України! 

- Миколо Васильовичу, мені здається, що 
напередодні війни Ви складали іспит перед 
Богом на щирість в любові до України, адже 
отримали дуже спокусливу пропозицію…

- Так, напередодні мого другого походу 
на війну, наприкінці лютого 2022 р., мені 
запропонували взяти участь у номінуванні 
на Державну премію України. Це було зу-
мовлено тим, що, поряд з іншими авторами, 
я активно доклався до написання 4-том-
ника «Енциклопедія Західно-Української 
Народної Республіки» (2018–2021). Проте 
була одна умова: або номінування, або війна. 
Без роздумів обрав війну.

І навіть попри два бойових поранення, 
через які тривалий час лікувався, вважаю, 
що зробив правильно. Бо головне сьогодні 
зберегти Українську державу, а все інше – 
похідне. 

- А в якому шпиталі ставили Вас на ноги 
янголи у білих халатах? 

- Мінно-вибухової травму, отриману під 
час бойових дій на Авдіївському напрямку, 
лікував в одному зі шпиталів Тернополя, 
що стало можливим завдяки сприянню 
керівництва рідного Західноукраїнського 
національного університету.

- На війні, на превеликий жаль, не обхо-
диться без жертв – такою дуже дорогою є 
ціна перемоги. Миколо Васильовичу, чи до-
водилося Вам бачити смерть побратимів? 
Якщо так, то які відчуття у ту мить за-
роджувалися у Вашому серці?

- На жаль, так. Сум, спустошеність, віра.

-  Ро з ка ж і т ь ,  б у д ь  л а с ка ,  п р о 
найстрашнішу мить, яку Вам довелося 
пережити на війні.

- Коли кацапи полювали на мене з 
мінометами – 18.04.22 р.

- Чого тоді Ви боялися найбільше?
- Сім років тому на запитання, чого 

боюся відповів: «на війні – малодушності 
й каліцтва». Тепер, враховуючи інший 
характер бойових дій, ще б додав – полону. 
Оскільки усвідомлюю, щò кац…пи зробили 
би зі мною за мої книги й статті та дописи й 
сюжети у Twitter, Facebook чи Youtube. Тому 
граната для себе – неодмінна альтернатива 
полонові.                       (Закінчення на 13 стор.)
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Самостійну державу може здобути собі український народ Самостійну державу може здобути собі український народ 
тільки власною боротьбою і трудом. (Степан Бандера)тільки власною боротьбою і трудом. (Степан Бандера)

Фото - на згадку... «РОСІЙСЬКО-УКРАЇНСЬКА ВІЙНА: 
ІСТОРИЧНІ, СОЦІАЛЬНО-ПОЛІТИЧНІ ТА МІЖНАРОДНІ 
АСПЕКТИ» - тема першої лекції, яку прочитав студентам ННІМВ 
ім.Б.Д.Гаврилишина професор класичного університету Тернополя, 
український історик, політолог та учасник бойових дій російсько-
української війни Микола ЛАЗАРОВИЧ

- Миколо Васильовичу, в одному з інтерв’ю за 16 лютого 2022 
року, коли уже було видно військову ескалацію росії біля українських 
кордонів, що стало викликом для України і світу – буквально, за тиж-
день до повномасштабного вторгнення рф до України, на запитання 
про необхідність підготовки «тривожного наплічника» і взагалі чи 
можна підготуватися до війни, Ви сказали. що не готувалися і не 
готуєтеся до війни і згадали жарт: «найкраща підготовка – піти 
до військкомату, там усе дадуть». Звісно, Ви потім дали декілька 
порад з цього приводу, мовляв, «краще, щоби не знадобилося і згодом 
все розпакувати, аніж бути неготовими».

- Так, адже я був не впевнений, чи москаль буде сунутися 
в Західну Україну, і ми не могли себе потішати відповідними 
сподіваннями, бо наша Батьківщина – вся Україна! Отож я зробив, 
як і радив – пішов у військкомат і разом з побратимами захищаємо 
Україну. Нас болять рани на будь-якій нашій території. 

- Ви вірите у силу молитви?
- Сьогодні за Україну моляться Вселенський патріарх і Папа 

Римський, молиться демократичний с віт і весь український народ – 
щоби не було найгіршого сценарію, і віримо – що Бог нам допоможе!

 - У багатьох людей у страшні/критичні миті відбувається 
переоцінка цінностей… Миколо Васильовичу, чи змінилися Ви, 
переживши такі жахіття війни?

- Бог, родина, Україна – це імперативи назавжди.
- Що для Вас найстрашніше сьогодні?
- Не хочу таке навіть припускати, але це – поразка України, яку 

фізично не переживу.
 - Чим радіє/тішиться зараз душа Миколи Лазаровича?
- Моя душа поки що сумує. Та все ж найбільшою радістю є мій 

маленький онук.
 - Миколо Васильовичу, скажіть, будь ласка, як підтримують 

Вас Ваша сім’я, друзі, колеги…
- Без тилу на війні не вижити. Тому завдячую усім причетним 

до підтримки – родині, ЗУНУ, Україні.
 - Миколо Васильовичу, перепрошую, але саме під час війни я 

відкрила для себе, яким Ви є романтиком, коли Ви описували бла-
кить неба…

- Так, тоді була прекрасна погода. Чарівна природа. Неймовірне 
повітря. Здавалось би, живи і радій життю. Але згадуєш про кацапів і 
розумієш: допоки вони живі добра не буде. Отож борімося - поборемо!

 - Що вселяє і примножує Вам оптимізм?
- Здатність України до боротьби.
 - Миколо Васильовичу, а якою Ви бачите Україну після перемоги 

над ворогом?
- Щасливою, заможною, демократичною, українською.
 - Мені дуже важливо дізнатися, хто такі українці на думку за-

хисника України Миколи Лазаровича?
- Українці – воїни світла! Ми нічого чужого не хочемо. Ми 

захищаємо своїх рідних, свої домівки, свою землю. Це свята місія. 
А воїн, який вдирається на чужу землю, вбиває там людей, – зло-
чинець. Українці показують світові, як потрібно боротися за свою 
незалежність, боротися за себе… І, дякувати Богу, світ допомагає 
Україні протистояти злу.

- І, насамкінець, що побажаєте Україні і українцям у 31 річницю 
Незалежності країни, яку навіть професор відважно захищає зі 
зброєю в руках?

- Перемоги в усіх добрих справах. Разом переможемо! 
 
Розмовляла Марія БАЛІЦЬКА, головний редактор газети 

«Університетська думка», Заслужений журналіст України

Фото – з домашнього архіву Миколи ЛАЗАРОВИЧА 

Микола ЛАЗАРОВИЧ: 30 серпня 2022 р. завершилося моє 
перебування на російсько-українській війні. 

Двох мінно-вибухових поранень, помножених на шість десятиліть, 
виявилося достатньо, щоб Центральна військово-лікарська комісія 
ухвалила рішення про комісування мене з лав Збройних сил України.

Дякую шановним побратимам 14-ї ОМБр і 71-ї ОЄБр ЗСУ за допо-
могу й честь бути їхньою частинкою у 2015–2016 та 2022 рр. За цей час 
я отримав два прекрасних позивних – «Професор» і «Васильович» та два 
додаткові дні народження. Також, на жаль, наслідки мінно-вибухових 
поранень залишаться зі мною назавжди. Честь маю!

Слава Україні! Смерть ворогам!

Микола Лазарович: «Головне сьогодні зберегти Микола Лазарович: «Головне сьогодні зберегти 
Українську державу, а все інше – похідне. Разом переможемо!»Українську державу, а все інше – похідне. Разом переможемо!»

Гість редакції Гість редакції 

Інформаційна довідка: Микола Лазарович, український історик, 
політолог, громадський діяч, доктор політичних наук, професор 
Західноукраїнського Національного університету, заслужений 
працівник освіти України, доброволець російсько-української війни, 
учасник бойових дій, член Експертної ради при Міністерстві у спра-
вах ветеранів. Автор низки книг та понад 570 наукових і навчально-
методичних праць, монографій, видань підручників і навчальних 
посібників з економічної історії, історії України та політичного 
менеджменту. Нагороджений відзнакою Президента України «За 
участь в антитерористичній операції», відзнака головнокомандува-
ча Збройних сил України «Учасник АТО», відзнака «За заслуги перед 
Тернопільщиною імені Ярослава Стецька».
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Вітчизна – це не хтось і десь, Вітчизна – це не хтось і десь, 
Я – теж Вітчизна. (Іван Світличний)Я – теж Вітчизна. (Іван Світличний)

Олександр Шашкевич: «Вірю, що Україна, врешті-решт, стане справді Олександр Шашкевич: «Вірю, що Україна, врешті-решт, стане справді 
процвітаючою, вільною та сильною державою у центрі Європи!»процвітаючою, вільною та сильною державою у центрі Європи!»

Гість редакції Гість редакції 

- Олександре Любомировичу, дотепер 
Ви знали про війну лише з підручників і з 
розповідей Вашого дідуся – учасника Другої 
світової війни. А тепер Ви – науковець, 
людина мирної професії – мобілізувалися до 
лав Збройних сил України, щоби, зі зброєю в 
руках, захищати Батьківщину від російської 
навали...

- Мені випало навчатися у школі в 
історичний час розпаду «тюрми народів» – 
радянського союзу та створення незалежної 
Української держави. Тому історію я вив-
чав і радянську, і українську. Відкриття 
на початку 90-х років фактів геноциду 
українського народу – трьох Голодоморів, 
винищення українців у часи сталінських 
репресій, Другої світової війни, примусової 
колективізації, виселення українців під 
час операції «Вісла», – стали для мене 
доволі новими історичними фактами, які 
заставляли замислюватися про так звану 
«дружбу народів».

Згадуючи спогади своїх дідуся та бабці, 
які пережили і Голодомор 1932-1933 рр., і 
Другу світову війну, з якої дідусь повернувся 
інвалідом, тепер справді розумію їх вислів: 
«Головне, щоб не було війни», до якого я, 
молода людина ХХ-ХХІ сторіччя, ставився 
скептично.Мені, як людині цивільній, про 
війну навіть не думалося аж до 2014 року, 
коли московія підло анексувала Крим 
та ввела війська на Донбас. Після цього 
я теж хибно думав, що війна – це справа 
рук професійних військових, яким, у міру 
своїх сил, відтоді я намагався допомагати. 
Однак, вже з січня 2022 року я, як і багато 
українців, звернув увагу на небачені до 
цього часу «військові навчання» московії та 
Білорусі та одразу почав готувати сім’ю до 
можливої евакуації. Мої рідні відмовилися 
залишати Батьківщину. І я 27 лютого, після 
того, як відвіз дітей до бабусь та дідусів, вже 
стояв біля Центру комплектування і був 
мобілізований до лав Збройних сил України.

- Чим є для Вас російсько-українська 
війна?

- Як на мене, ця війна перманентно 
триває сотні років. Незалежність доволі лег-
ко дісталася Україні у 1991 році. Більшість 
країн потом і кров’ю здобували її. Настав час 
сплатити по рахунках і Україні. Для мене ця 
війна є питанням буття української нації, 
її самовизначення та вибору європейських 
орієнтирів саморозвитку. Вже скинуті всі 
завуальовані причини з боку московії, і ко-
жен розуміє, що істиною причиною є або по-
глинання (повна асиміляція) українців, або 
«війна до останнього українця». агато хто 
із знайомих жартує, що нікому не вдалося 
так згуртувати українську націю, як путіну.

- Чим Ви керувалися, вирішуючи, уже 
наприкінці лютого, йти до воєнкомату?

- Ще у 2015 році я пройшов військову 
лікарську комісію та був визнаний обмежено 

24 серпня Україна відзначає 31 день своєї Незалежності. Але 24 лютого 2022 року 
росія і путінський режим атакували незалежність України і незалежну Україну. 
Російські удари по Україні становлять постійну загрозу для цивільного населення і 
цивільної інфраструктури… 

Крики сирен раз за разом попереджають людей – будьте обережні, ховайтеся в 
укриттях… І ховаються люди. І моляться віруючі. І вірують українці у перемогу, адже 
на захист рідної країни, поруч із професійними військовими, стали добровольці, серед 
яких доцент Західноукраїнського національного університету, старший стрілець, 
старший солдат Олександр ШАШКЕВИЧ.

придатний до військової служби у воєнний 
час, прийняв військову присягу, отримав 
військове звання солдата та військову 
спеціальність «Бухгалтер фінансової 
служби». Тому з часу оголошення воєнного 
стану я, як законослухняний громадянин, 
з’явився за місцем військового обліку. Я 
розумів, що можу не підлягати мобілізації 
як науково-педагогічний працівник, але на 
думку спали слова Головного Командира 
УПА, генерал-хорунжого Романа Шухеви-
ча: «Ми боремось не тому, що ненавидимо 
тих, хто стоїть перед нами, а тому, що лю-
бимо тих, хто у нас за спиною!».

- Олександре Любомировичу, як пови-
нен діяти новоприбулий солдат, вперше 
зустрівшись із проблемами, випробування-
ми, дискомфортом…

- Солдат повинен служити. Я намага-
юся не застосовувати термін «проблема», 
натомість заміняю його словом «завдання». 
Завдання є складні (з зірочкою) та помірні, 
або ж узагалі легкі.

- Чи можете розказати, як вирішували 
складні завдання?

- На перших тижнях війни складними 
завданнями було знайти індивідуальні за-
соби захисту – бронежилети, плитоноски, 
шоломи тощо. Мій друг та одногрупник 
Віталій подарував мені першу плитоноску, 
виготовлену з ресор «Камазу» та «Москви-
ча», яка важила десь 16 кілограм, заступ-
ник декана факультету фінансів та обліку 
Оксана Квасниця «зробила підгон» розван-
тажувальних жилетів, які шили небайдужі 
тернополянки з дуже дефіцитного тоді 
матеріалу. Бракувало усього – від форми 
та взуття до простих рукавичок.

- Яким було найперше головне завдання?
- Головним завданням було навчитися 

поводитися зі зброєю, добре її чистити, 
влучно стріляти тощо.

- До чого було найважче призвичаїтися 
в умовах війни?

- На початках організму було складно 
призвичаїтися до сну, адже коли заступаєш 
у добовий наряд, то у тебе є час спати 2 годи-
ни через кожних 4 години, і не у себе вдома, 
а в казармі поряд з 15-20 людьми.

- Дозвольте запитати, чи була, бо-
дай мить, коли Ви шкодували, що стали 
військовим?

- Абсолютно не шкодую про новий 
досвід військової служби, якого я до цього 
часу не мав. Я «вийшов з зони комфорту», 
як останнім часом полюбляють говорити 
багато коучів з мотивації, і вважаю це ко-
рисним особисто для себе.

 - Війна невблаганно забирає життя 
бійців… Мабуть, це дуже жахливо – бачити 
домовини побратимів… Чи можна звикну-
ти до смерті?

- Дев’ять хлопців з нашої роти загину-
ли під час страшного ракетного удару у м. 
Часів Яр 9 липня цього року. 

Жодного з них не ховали у відкритих 
домовинах. Певне, найстрашніше зараз 
для мене зустрічати тіла воїнів, з якими ти 
ще місяць тому спілкувався, і бачити – на 
похованні – їх згорьованих батьків, дру-
жин та дітей. До війни та смерті звикнути 
можуть одиниці. Кожна смерть людини 
забирає частину душі.

 -  Розкажіть,  будь  ласка ,  про 
найстрашніші миті у часі війни...

- Найстрашніше мабуть розуміти, що до 
тебе летять ракети, і ти ніколи не знаєш, де 
вони вибухнуть, чи не постраждають твої 
рідні. Тому бажано не нехтувати своєю без-
пекою та безпекою рідних.

- Олександре Любомировичу, чи змінилися 
Ви, відколи стали на захист країни?

                     (Закінчення на 15 стор.)



15
№10-12 (515-517), 14 вересня 2022 р.

Україна – це вічність, не тільки сьогоднішня, але передусім майбутня й минула. (Ярослав Стецько)Україна – це вічність, не тільки сьогоднішня, але передусім майбутня й минула. (Ярослав Стецько)

- За ці місяці війни, я став, мабуть, 
більше цінувати «дрібниці життя», які не 
помічав у щоденній рутині. 

-  Як поставилися до Вашого вибору 
сім’я, рідні, друзі, колеги?

- Сподіваюся, що сім’я, рідні, друзі та 
колеги з розумінням поставилися до мого 
вибору. 

- Чи є щось таке, що Вас дратує?
- Я думаю, не мене одного дратує запитан-

ня «Навіщо ти туди пішов?». Відповідь на це 
запитання проста: «Для того, щоб Ви не пи-
талися у ворога, навіщо він прийшов до Вас».

- Чого в Олександра Шашкевича є більше 
– оптимізму чи реалізму? 

- Оптимізму не так багато. Я намагаюся 
бути реалістом та не тішити себе марними 
ілюзіями. 

- Якою бачите Україну після перемоги 
над ворогом?

- Нас усіх чекає багаторічна боротьба з 
ворогом, деокупація втрачених територій та 
праця задля відбудови зруйнованої України. 
Але, спостерігаючи за незламною волею, 
працездатністю українців та бачачи їх любов 
до Батьківщини, вірю, що Україна, врешті-
решт, стане справді процвітаючою вільною 
та сильною державою у центрі Європи!

- Олександре Любомировичу, будь ла-
ска, висловіть свої побажання країні і 
українцям в цілому, студентству і колек-
тиву ЗУНУ зокрема – у день 31-річниці 
Незалежності України, заради якої із на-
уковця Ви перекваліфікувалися у старшого 
стрілка, старшого солдата Збройних сил 
України!

- У день чергової річниці відновлення 
Незалежності України бажаю усім не 
втомлюватися. 

Найгірше, що може спіткати людину, 
– це зневіра: у Перемогу, у власні сили, у 
справу, якій віддав роки життя, сумнів у 
цілях, які ставиш перед собою. 

Дружньому колективу та студентству 
найпатріотичнішого Західноукраїнського 
національного університету бажаю на-
вчання без повітряних тривог, багато ро-
зумних, талановитих студентів – справжніх 
патріотів України та віри у невідворотність 
торжества Божої справедливості, правди 
та чимшвидшої Перемоги, так потрібної 
Україні!

- Щиро дякую Вам, Олександре Любоми-
ровичу, за розмову – бережіть себе і Україну.

Розмовляла Марія Баліцька, головний 
редактор газети «Університетська думка» 
класичного університету Тернополя

Фото - іх домашнього архіву О. Л. Шашкевича

Галина Ганиш понад сорок років тому була ще Хімчук, коли вони познайомилися із Антоніною 
Шевченко  (детальніше - на 16-17 стор.). Дівчина ще зі шкільної парти мріяла бути економістом, адже 
любила спілкуватся з людьми і хотіла працювати з цифрами... І саме Галина Василівна прихистила 
подругу у своєму будинку на Прикарпатті, рятуючи її від жахіття російсько-української війни. На 
ювійлейну зустріч із рідною Альма-матер подруги приїхали разом.

Головному редактору газети «Університетська думка» Марії Баліцькій вдалося поспілкуватися 
із вдячними випускницями, які приїхали до ЗУНУ та охоче згадували навчання, свої студентські 
роки і юнацькі мрії...

- Галино Василівно, спочатку поговоримо з Вами: чи 
можете пригадати, як доля привела Вас до Тернополя?

- ДоТернопільського фінаносово-економічного інституту 
я поступила у 1978 році - одразу після закінчення Долинської 
школи, що на Івано-Франківщині. Коли подавала документи, 
я мріяла про факультет Планування в промисловості, адже, 
на моє переконання, саме це була найпрестижніша професія. 
Але не добрала 1 бал, і мені в приймальній комісії запропону-
вали перейти на новий ( тільки щойно відкритий ) кредитний 
факультет - Грошовий обіг та кредит. І я погодилася. 

- Що найбільше запам’яталося Вам зі студентських років? 
- Найбільше пам’ятається із студентських років – молодість, друзі з усіх куточків України. З 

деякими дружимо і до тепер. У нас в групі були студенти з Тернопільщини, Івано-Франіківщини, 
Львівщини, з Нової Каховки - що на Херсонщині,... Не забувається прекрасне місто Тернопіль. У 
нас було чудове навчання... 

- А де Ви проживали під час навчання у ТФЕІ?
- Жили ми у гуртожитку № 2, тоді він був ще зовсім новим і набагато комфортнішим,  у порівнянні 

з гуртожитком №1. На першому курсі ми мешкали із старшокурсниками. 
- Випускники минулих років дуже часто згадують студентські загони,  у які охоче їхала 

студентська молодь... 
- Після першого курсу ми поїхали в Джанкой – на збирання помідорів. Це літо пам’ятається до-

тепер. Тоді я вперше побачила безкрайні поля огірків, помідорів, перцю; для мене, як для мешканки 
західної частини країни, це було в дивину. Пам’ятаю, що нас возили на екскурсії в Асканію Нову – де 
я ніяк не могла збагнути:  що там дивного, просто ростуть дерева, яких в нас вдома дуже багато. Та-
кож вперше побачила море… В студентському загоні познайомилася зі своїм майбутнім чоловіком; 
хоча він вчився в нашому інституті уже на старшому курсі, але ніколи в інституті чи в гуртожитку 
до цього його не зустрічала. У вересні 1980 року я вийшла заміж і взяла академічну відпустку, тому 
закінчувала навчання вже з іншою групою – 4 курс. Але на зустрічі випускників, я приїжджаю разом 
зі своїми одногрупниками, з якими вчилася перші 3 роки навчання - заради юнацьких емоцій...

- Галино Василівно, чи можете розказати про своє перше місце роботи як молодого спеціаліста 
і подальше кар’єрне зростання... 

- Після закінчення інституту я працювала в Агробанку 3 роки, далі - бухгалтером на 
бавовнопрядильній фабриці в м. Долина, а з 1991 року - у приватній компанії, співзасновником, 
економістом, бухгалтером, фінансистом та плановиком в одній особі, як і мріялося. Навчання в інституті 
дало можливість ефективно працювати в час змін в економіці і в нашій державі. Моє розуміння таке: в 
інституті мене навчили думати, аналізувати і робити висновки. «Дали вудку, а не рибку». 

-  Бог ще у студентські роки дав Вам чоловіка і благословив Вас сином і донечкою, які згодом 
також навчалися у нашому університеті - своєрідна династія... Чи можете порівняти умови навчання 
Ваші і Ваших дітей? 

- Так, ми одружилися з Ярославом ще студентами, я закінчила 3 курс, а він закінчив 4 курс, на-
шого факультету, тільки по спеціальності Облік в банку. Ярослава направили на роботу в Шепетівку 
Хмельницької області в Промбудбанк, через рік після закінчення інституту я вже з нашим сином 
приїхала також туди на роботу, але в Агробанк. Як молоді спеціалісти, отримали двокімнатну квар-
тиру в центрі Шепетівки. Але згодом ми переїхали в м. Долину Івано-Франківської. Син Ярослав 
також навчався в ТФЕІ з 1998р. , і дочка Ірина - вчилася на 5 курсі в магістратурі на спеціальності 
Інтелектуальна власність, але у них вже були значно кращі умови навчання, ніж у нас з батьком. 

- Галино Василівно, чого очікуєте від зустрічі з юністю? 
- Спілкування! 
- Який предмет був Вашим улюбленим, чи мали Ви свої 

цікаві захоплення... 
- Предмети я любила всі, крім філософії та комп’ютерних 

програм  (не пам’ятаю точної назви). Одним із снайбільших за-
хоплень було відвідування Тернопільського театру – там  були 
крісла з оксамиту вишневого кольору, які дуже мене вразили, 
на жаль виставу зараз не згадаю. Так як отримувала підвищену 
стипендію  і батьки мали змогу допомагати продуктами харчу-
вання, то відвідувала театр майже щомісяця. 

- Що побажаєте студентам ЗУНУ і всієї України, яким дово-
диться здобувати освіту під звуки сирен страшної війни? 

- Щиро бажаю усім Миру та Перемоги!
- Галино Василівно, дякую Вам за цікаві спогади про 

навчання у нашому університеті. Дай, Боже, ЗСУ здоров’я, 
сили і відваги у боротьбі із загарбниками, нашій державі 
Перемоги, спокою, миру, щоби студенти Західноукраїнського 
національного університету вчилися, а випускники щоби мали 
змогу зустрічатися під мирним небом вільної незалежної України!

Alma-mater стала доленосною для численних Alma-mater стала доленосною для численних 
випускників, яких ще 40 років тому, саме в інституті, випускників, яких ще 40 років тому, саме в інституті, 

навчили думати, аналізувати і робити висновки!навчили думати, аналізувати і робити висновки!

Гість редакції... Гість редакції... 
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Західноукраїнський національний унівкрситет ось уже понад пів століття 
підтримує зв’язки зі своїми численними  випускниками, які душею і серцем прикипіли 
до рідної Альма матер.  І навіть  російсько-українська війна  не завадила  деяким із 
них зустрітися через 40 років! Як Антоніні Шевченко - із Нової Каховки.

- Антоніно Василівно, усі українці переживають жахіття війни і кожен намагається 
робити те. що може,  - заради Перемоги! Все ж, щиро співчуваю Вам у тому лихолітті, яке 
Ви пережили у своєму рідному місті  на Херсонщині... Але,  життя триває і,  слава Богу, що 
у Вас є вірні друзі/подруги, дружба з якими зародилася ще в юності  -  у студентські роки,  
саме у нашому закладі вищої освіти, у файному місті Тернополі,  і триває ось уже сорок років. 
Чи можете пригадати, що спонукало Вас -  десятикласницю із Нової Каховки,  із численних 
вишів, вибрати Тернопільський фінансово-економічний інститут?

 - Після випускних екзаменів у школі я надіслала запити до чотирьох вишів із питанням про 
підготовчі курси, і мені прийшли відповіді з Сімферополя, зі Львова та з Тернополя. Я обрала Тернопіль, 
бо на той час про інші міста вже мала уявлення, а про Тернопіль нічого не знала. До того ж, у 
Тернополі  вчилася однокласниця моєї сестри, і вона була у великому захопленні від файного міста. 

- Чи полюбилося Вам одразу наше файне місто Тернопіль?
- Так, це була любов з першого погляду!. Так як я була учасницею художньої самодіяльності 

(співала в хорі), то вересень першого курсу ми провели на репетиціях, тоді як наші групи були 
на «картоплі». І в мене було багато часу, щоби вивчити місто. Я годинами ходила вулицями 
і скверами міста, сиділа на лавочці біля обласного драмтеатру, гуляла парками, милувалася 
осінніми пейзажами, і кожного разу відкривала для себе все новий і новий Тернопіль. Я так в 
нього закохалася, що наприкінці першого курсу вже працювала екскурсоводом і супроводжувала 
туристичні групи навіть із міст-побратимів Тернополя…

- Студенти полюбляють говорити, що гуртожиток - це другий дім... Чого навчило 
Вас проживання у гуртожитку?

-  Проживання в гуртожитку вчить згуртованості, організованості та дисципліні. Знаєте, 
гуртожиток вчить краще за маму. Ми жили у другому гуртожитку, і в нас була дуже сувора комен-
дант, прошу вибачення, але за плином років трохи забула її ім’я та по-батькові, здається її звали 
Віра Михайлівна. Під її суворим контролем ми привчалися до порядку, в блоках і в санвузлах завжди 
повинно було бути чисто, в кухнях всі прибирали згідно черговості. Перші місяці було тяжко звикати 
жити «без мами», але потім все увійшло, як то кажуть, у свою  колію, але дисципліна була понад усе!

-  Навчання в інституті забирає багато часу, але молодь завжди знаходить час на дозвілля...
- Уже з першого курсу я брала участь в художній самодіяльності. З нашим інститутським 

художнім колективом, з танцюристами, з хором, з вокально-інструментальним ансамблем 
ми їздили до Чернівецького університету - виступали там і в районних будинках культури. 
Виступали і в Тернополі, зокрема, у палаці культури – зараз він називаєтьс «Березіль».Ну, як і у 
всіх студентів, у нас були популярні дискотеки, святкові вечори в студентській їдальні. Були й 
екскурсії - і у Львів, з відвідуванням оперного театру та Личаківського кладовища, і до с.Кривче 
– в кришталеві печери. Багато чого вже забулося, але загальне враження було таке, що це були 
найсвітліші і найщасливіші  роки моєї молодості. 

В дитинстві відкриваєш материк, В дитинстві відкриваєш материк, 
котрий назветься потім – Батьківщина. (Ліна Костенко)котрий назветься потім – Батьківщина. (Ліна Костенко)

Антоніна Шевченко: “Тернопіль - місто, у яке я закохалася Антоніна Шевченко: “Тернопіль - місто, у яке я закохалася 
настільки, що у вільний від навчання час настільки, що у вільний від навчання час навітьнавіть проводила екскурсії...  проводила екскурсії... 

І моя любов до файного міста з роками тільки міцніє...”  І моя любов до файного міста з роками тільки міцніє...”  

Гість редакції... Гість редакції... 

- Як вибудовувалося Ваше кар’єрне зростання, 
як молодого спеціаліста?

- Так як я закінчила кредитно-економічний 
факультет, то працювала в банківській сфері. 
Починала працювати економістом кредитного 
відділу Держбанку, закінчила посадою головного 
спеціаліста відділу обліку операцій приватних 
клієнтів «Сведбанку», працювала також у сфері 
державного управління та судоустрою.

- Хто є Вашою радістю і надією у житті?
- Моєю головною радістю в житті є моя до-

нечка Марічка, Машуня, як я її називаю. Як і всі 
матері, переживаю за неї і радію її успіхам. Дуже 
тяжко нам обом було в перші місяці війни, коли 
ми опинилися в різних містах, вона в Херсоні, я - 
в Новій Каховці. Знаєте, коли дитина дзвонить 
вночі і ридає в трубку, говорить, що весь будинок 
хитається від тих обстрілів і їй дуже страшно, 
а ти нічим не можеш їй допомогти.. - це просто 
розриває серце. Слава Богу, вона змогла вирватися 
звідти ще у квітні і зараз працює за кордоном. 
Тепер я за неї спокійна, бо моя дитина в безпеці. 
Надіюсь, що скоро вже буде можливість всім нам 
повернутися додому і зустрітися.

 - Кого із викладачів хочете згадати через 40 
років після закінчення інституту і чиї настанови 
згодилися  Вам у житті?

- Ви знаєте, моїм  улюбленим, і не тільки 
моїм, викладачем був Роман Романович Тиркало, 
він викладав у нас кредитування. Пам’ятаю, 
як він нам казав, що всі кредитні інструкції в 
досконалості ви можете і не знати, тому вони 

                     (Закінчення на 17 стор.)
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 А хто з приятеля перекинувся на ворога,  А хто з приятеля перекинувся на ворога, 
той, значить, і раніше не був приятелем і не буде. (Іван Франко)той, значить, і раніше не був приятелем і не буде. (Іван Франко)

завжди повинні лежати у вас на столі. В житті 
ця настанова мені дуже згодилася... Ще мені 
дуже подобався викладач з економічної географії, 
на жаль не пам’ятаю його ім’я, по-батькові, 
тільки прізвище - Корж. Він так читав лекції, 
що дві години пролітали немов п’ять хвилин, а ми 
всі сиділи, як  то кажуть, з відкритими ротами.

- Антоніно Василівно, війна прийшла 
несподівано - увірвалася до України на світанку 
24 лютого...

-  А вже десь числа 26-го лютого ворожі 
танки вже стояли на Каховській ГЕС, а в 
місті на кожному перехресті - по бронетран-
спортеру. Настрій був дуже пригнічений. До 
магазинів, супермаркетів та аптек вишику-
валися величезні черги. Банкомати та банки 
перестали працювати, через місяць АТБ 
повністю закрився, двері були забиті фанерою 
і написано «Маркет закрыт, товара нєт». По 
аптеках було теж саме. Гроші не було де пере-
вести в готівку. Добре, хоч банкінг працював, і 
можна було в маркетах щось придбати та за 
комунальні розраховуватися картою. Пізніше 
рашисти почали блокувати інтернет, потім – 
зв’язок, банкінг. В Приват24 можна було зайти 
тільки з допомогою ВПН. Перед самим моїм 
від’їздом вже і ВПН глушили. По телебаченню 
з українських каналів залишився тільки ТЕТ і 
дитячі канали з мультиками. По ТЕТ дозволяли 
показувати тільки фільми і мультики. Ніякої 
інформації не було. Люди ходили по місту, 
шукали місця безкоштовного вайфаю, щоб хоч 
якесь повідомлення отримати або відіслати. 
Всіх активістів і волонтерів, учасників АТО, всіх, 
хто раніше служив в ЗСУ, орки затримували і 
відвозили у відділок...

-  Весь Світ спостерігає за героїчним про-
тистоянням загарбникам бійцями Збройних 
сил України, українцями в цілому і мешканцями 
Херсонщини зокрема, які допомагають ЗСУ виг-
нати рашистів  з української землі. І все ж, заради 
збереження життя, Вам довелося вириватися 
з пекла, незважаючи на численні ворожі блок-
пости, зруйновані мости...

- Я довго вагалася виїжджати, чи ні. По-
перше, не знала як? По-друге, фінансове питан-
ня – за що? По-третє , – куди? І, по-четверте, 
і найголовніше, мені треба було вирішити, 
куди подіти моїх кішок і собаку. Подруга з 
Івано-Франківщини Галина Ганиш (детальніше 

Антоніна Шевченко: “Тернопіль - місто, у яке я закохалася Антоніна Шевченко: “Тернопіль - місто, у яке я закохалася 
настільки, що у вільний від навчання час настільки, що у вільний від навчання час навітьнавіть проводила екскурсії...  проводила екскурсії... 

І моя любов до файного міста з роками тільки міцніє...”  І моя любов до файного міста з роками тільки міцніє...”  

Гість редакції... Гість редакції... 

- на 15 стор.) скинула мені посилання на групу – 
виїзд з Херсонської області. Там люди ділилися 
своїм досвідом, як їм вдалося виїхати. І в мене 
зажевріла маленька надія. Та все ще вагалася. 
Але коли після обстрілу їхніх складів боєприпасів 
в мене повилітали вікна і рама на балконі, я 
зрозуміла – треба щось вирішувати, далі жити 
у Новій Каховці було просто небезпечно. Серцеві 
заспокійливі вже не допомагали. Тому з великими 
труднощами відвезла кішок до сестри, а з собакою 
виїхала... Дякуючи цій групі, про виїзд домовилася 
з перевізником, і через майже тиждень (5 днів 
стояли на спеці на трасі перед Василівкою, але це 
окрема розмова), була уже в Запоріжжі, а ще через 
два дні була в Івано-Франківській області, у своєї 
однокурсниці. Я дуже їй вдячна, що дала мені притулок і підтримала мене в такий тяжкий час. 

- Антоніно Василівно, особисто я переконана, що коли уже все втрачено, тоді лише Віра в Бога 
і щира підтримка друзів здатні додати сили жити далі  і  власними зусиллями/ кожен в міру своїх 
можливостей., наближати Перемогу  з твердим переконанням, що все буде Україна!

-Так, я вірю в Бога і щиро молила його, щоби допоміг мені виїхати, як на те буде воля Його. 
Слава Богу, що мені вдалося це зробити, і я вдячна Йому за те, що послав мені таких добрих і 
чуйних друзів, які підтримали мене в такий тяжкий час. Тепер я живу, як то кажуть,  спокійно 
і дихаю на вільні груди, можу вільно висловлювати свою думку, співати українських пісень, но-
сити вишиванку (довелося купити нову, бо  свою вишиванку залишилася у Новій Каховці, адже 
щоби проходити через російські блокпости, – треба було все українське видалити-викинути). І я 
впевнена, що перемога буде за нами і все буде Україна! 

- Що плануєте робити найперше, коли закінчиться війна? 
- Після закінчення війни планую, звичайно, повернутися додому. А потім разом з усіма відбудовувати 

Україну – дай Боже нам всім здоров’я, щоби дожити і побачити її процвітання. 

-  Древні мудреці кажуть, що трагічні події іноді допускаються  Богом заради переоцінки цінностей 
- наче спонукають кожного стати новою людиною...

- Так, ці події навчили мене по-іншому дивитись на речі. Тільки втративши якусь річ, матеріальну 
або ні, починаєш розуміти їх цінність. Ви не уявляєте мою радість, коли на першому українському 
блокпосту в мене на телефоні з’явився інтернет, зв’язок, банкінг!.. Це було таке щастя, що я не 
помічала нікого і нічого навкруги, все відповідала і відповідала на повідомлення, і телефонувала усім... 
Навіть повітря на підконтрольній території було свіжіше. Все було краще. Зараз я ходжу по місту, 
де живе моя подруга, яка дала мені прихисток, і не можу надивитися, як спокійно ходять люди, як 
біля фонтану бавляться діти. І що вже четверта година дня, а на вулицях повно людей. В нас після 
обіду місто «вимирало», тільки ворожа техніка з автоматниками літала по місту. Не хочу навіть 
згадувати про це. Надіюсь, що скоро Україна переможе і це буде найкраща країна в Європі! 

- Антоніно Василівно,  що побажаєте  нинішній студентській молоді ЗУНУ?
- Дорогі студенти, бажаю вам оцінити красу студмістечка, де ви зараз навчаєтеся, і фай-

ного міста Тернополя, у якому Вам судилося жити; насолоджуйтеся кожною миттєвістю 
студентського життя, бо це - найсвітліші роки вашої молодості!

Із  випускницею ЗУНУ спілкувалася Марія БАЛІЦЬКА, 
головний редактор газети «Університетська думка» 

                Фото - із домашнього архіву Антоніни Шевченко і Галини Ганиш

На світлині: зворушлива зустріч випускників - через 40 років!
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 Тобі, Україно моя, і перший мій подих, і подих останній тобі.  (Василь Еллан-Блакитний) Тобі, Україно моя, і перший мій подих, і подих останній тобі.  (Василь Еллан-Блакитний)

Звідусіль...Звідусіль...

У Західноукраїнському національному університеті 
відбулася робоча зустріч ректора Андрія Крисоватого та 
заступника директора навчально-наукового інституту 
міжнародних відносин ім. Б. Д. Гаврилишина ЗУНУ Олега 
Луцишина із Володимиром Каракуловим – засновником 
Маріупольського продовольчого кластера та Ольгою Колос 
– засновницею ГО «Рідний край».

  
Проєкт «БІЗНЕС МАНУФАКТУРА» (Маріуполь-Тернопіль) за-

початкований Маріупольським продовольчим кластером (Mariupol 
Food Cluster) при співпраці з громадською організацією «Рідний 
край» та у партнерстві із Західноукраїнським національним 
університетом.

В основі проєкту закладено імплементацію положення Акту 
з питань малого бізнесу для Європи (АМБ) –  The Small Business 
Act for Europe (SBA), який  є всеосяжною основою політики ЄС з 
питань малих і середніх підприємств.

Він спрямований на поліпшення підходів до підприємництва 
в Європі, спрощення регуляторного середовища для малого та 
середнього бізнесу, усунення перешкод для його розвитку.

«Цей проєкт не стільки про фінансові результати 
та здобутки, а про цінності та повернення внутрішньо 
переміщеним особам, новим Тернополянам, впевненості у 
завтрашньому дні, яку вона мали до 24 лютого і віроломний 
наступ російських окупантів його відібрав», – зазначив ректор 
ЗУНУ Андрій Крисоватий.

Виступаючи, Володимир Каракулов сказав: 
«Ми чітко переконані, що перемога у війні – це не 

лише визволення територій України, а й створення нових 
суспільних благ та цінностей, які формуватимуть силь-
ний середній клас у суспільстві. Базовими та концепту-
альними принципами яких має стати деолігірхізація та 
демонополізація економіки Україні. В основі такої моделі 
має бути принцип «Self-Sustained Community», базований 
на розподілені виробничих процесів серед максимальної 
кількості малих та мікро- бізнесі. Це має на меті створи-
ти новий прошарок суспільства з іншими цінностями та 
світоглядом – базованими на принципах самодостатності 
та фінансової незалежності. У людей має виробитись новий 
суспільний статус «незаангажованого та незалежного, само-
достатнього члена громади», який не просить допомоги, а 
сам є складовою спільного блага.»

Проєкт базується на трьох векторах:
Економічному – створення матеріальної бази для самозабез-

печення громад та стимулювання зростання добробуту населення 
через розгортання моделі «розподіленої економіки».

Соціальному – ормування критичного та постійно зростаючого 
числа самодостатніх людей, добробут яких залежить від результатів 
самостійного прийняття рішень, як альтернативи людям, добробут 
яких залежить від виконання чужих рішень.

Демографічному – створення умов повернення тих, хто виїхав і 
втримання тих, хто залишився – боротьба за таланти.

 
«Унікальність даного проєкту для України полягає ще й 

у тому, що цей проєкт має шанс стати самоокупним та само 
фінансованим, і перетворитись у фонд підтримки соціально-
значущих ініціатив. Для цього потрібна фінансова підтримка 
лише на старті проєкту та до досягнення так званої «точки 
беззбитковості», – сказала Ольга Колос.

Зважаючи на усе вище зазначене, однодумці  прийшли 
до ключової тези проєкту: Маріуполь – нескорений, живий, 
бо Маріуполь – це не заводи і будинки, а нескорені люди!

ЛЮДИ, які відроджують себе в Тернополі і підтверджують 
не на словах, а на ділі, що «схід і захід» – разом!

ПроєктПроєкт
 “БІЗНЕС МАНУФАКТУРА”  “БІЗНЕС МАНУФАКТУРА” 

(Маріуполь-Тернопіль)(Маріуполь-Тернопіль)

У Західноукраїнському національному університеті відбулася 
зустріч ректора ЗУНУ Андрія Крисоватого із представником 
провідної у галузі живлення рослин компанії Yara Михайлом Чу-
бариком. До зустрічі долучилися директор навчально-наукового 
інституту інноватики, природокористування та інфраструктури 
класичного університету Тернополя Василь Брич, в.о. завідувача 
кафедри агробіотехнологій Антін Шувар та представник компанії 
«АгроЕксперт» Іван Сеник.

За підтримки відділу цифрових сервісів компанії «АгроЕк-
сперт», для підвищення якості освітнього процесу й практичної 
підготовки студентів, регіональний консультант по роботі з 
клієнтами компанії Yara Михайло Чубарик передав університету 
прилад N-Tester BT.

 «Цей прилад дозволяє шляхом вимірювання вмісту хлорофілу 
в листках рослин безпосередньо в польових умовах встановити 
рівень поглинання азоту культурою для визначення його потреб 
для конкретної ділянки, що дозволяє не тільки ефективно вико-
ристовувати високовартісні добрива, але зберегти довкілля від 
надмірного забруднення нітратами», - зазначають представники 
компанії.

«Я вдячний нашим партнерам за вагому підтримку. За допо-
могою новітніх технологій ми покращуємо методики викладання, 
якість освітнього процесу на практиці й виховуємо нові покоління 
справжніх фахівців.  Відрадно, що компанія заснована понад 100 
років тому, й працює у більш ніж 150 країнах, а отже це означає 
багаторічний досвід, міжнародну довіру, корпоративні цінності та 
інновації. Компанія залучає талановитих людей з усього світу, тож 
випускники ЗУНУ зможуть стати частиною команди!», - коментує 
Андрій Ігорович.

Також для опанування студентами сучасних технологій 
моніторингу стану посівів, поля НДВГ «Наука» ЗУНУ було 
підключено до цифрового сервісу AtFarm.

«AtFarm – цифрове рішення для моніторингу розвитку 
сільськогосподарських культур та створення карт-завдань та 
диференційоване внесення добрив. Сервіс є складовою навчально-
практичних занять з дисциплін агрохімія, інноваційні технології в 
рослинництві, адаптивні системи землеробства ОП «Агрономія»», 
– повідомив директор ННІІПІ Василь Брич.

Нові практичні можливості Нові практичні можливості 
для студентів класичного для студентів класичного 
університету Тернополя!університету Тернополя!
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Ніхто нам не збудує держави, коли ми її самі не збудуємо, Ніхто нам не збудує держави, коли ми її самі не збудуємо, 
і ніхто з нас не зробить нації, коли ми самі нацією не схочемо бути. (Василь Липинський)і ніхто з нас не зробить нації, коли ми самі нацією не схочемо бути. (Василь Липинський)

ААкадемічні спільноти кадемічні спільноти ЗУНУЗУНУта та 
Університету де Монтфорт дбають про  Університету де Монтфорт дбають про  

розбудову спільного європейського розбудову спільного європейського 
освітнього простору!освітнього простору!

Договір про співпрацю підписано між Західноукраїнським 
національним університетом та Університетом де Монтфорт 
(Великобританія).

Класичний університет Тернополя долучився до програми 
«Ініціатива Єднання», що започаткована Британською консал-
тинговою компанією у сфері вищої освіти «Cormack Consultancy 
Group» у квітні 2022 року. 10 травня 2022 року, відбулась перша 
робоча зустріч  із представниками компанії  «Cormack Consultancy 
Group» та представниками Університету де Монфорт (De Monfort 
University),  Великобританія. 

У ході наступних зустрічей учасники не лише знайоми-
лись один з одним, а працювали над шляхами налагодження 
конструктивної співпраці,  обмінювались ідеями, пропозиціями, 
інформацією, контактами. Вибудовували ті напрями та сфери, які 
дотичні кожній із сторін. Так у нас з’явилися робочі групи та їх ко-
лектив за напрямами: міжнародна економіка, право, міжнародні 
економічні відносини, кібербезпека. Надано доступи до бібліотек 
та курсів із якими ми уже з початку навчального року віримо, що 
зможемо працювати.

Українська сторона висловила слова глибокої вдячності 
колегам із Британії, за підтримку, допомогу, яку отримує наша 
держава.

Члени робочих груп уже запланували низку ініціатив для 
підтримки освітнього процесу у надскладних умовах російського 
вторгнення з метою сприяння інтеграції та подальшого активного 
залучення академічних спільнот обох університетів до розбудови 
спільного європейського освітнього простору.

Звідусіль...Звідусіль...
Першокурсники нашого університету Першокурсники нашого університету 
зустрілися із податківцями Головного зустрілися із податківцями Головного 

управління ДПС у Тернопільській областіуправління ДПС у Тернопільській області

Сьомий рік поспіль кафедра міжнародних економічних відносин 
навчально-наукового інституту міжнародних відносин ім. Б. Д. 
Гаврилишина ЗУНУ координує проєкт з академічної мобільності 
ERASMUS+ KA107 між Західноукраїнським національним 
університетом  і Університетом прикладних наук INHOLLAND (місто 
Алкмаар, Королівство Нідерланди).

Цього року 7 студентів кафедри міжнародних економічних 
відносин ННІМВ ім. Б. Д. Гаврилишина, котрі навчаються за 
спеціальностями «Міжнародний менеджмент» і «Міжнародні 
економічні відносини», пройшли конкурсний відбір і отримали 
можливість навчатися в Університеті прикладних наук Інхолланд 
за програмою академічної мобільності Еразмус+. Студенти опа-
новували програми «Міжнародний менеджмент» і «Маркетинг у 
цифрову епоху».

 Зважаючи на обставини, семестр видався дуже непростим, але 
наші студенти встигли зробити дуже багато. Вони здобували знан-
ня (адже треба було отримати 30 кредитів) і брали участь у акціях 
на підтримку Україні, давали інтерв’ю й потрапляли на перші 
шпальти у місцевій пресі. На початку липня Владислав Суровий 
(МЕНМ-21), Марія Пукіш (МЕВ-31), Тетяна Талейко (МЕВ-21) і 
Юлія Балабан (МЕНз-21) стали ініціаторами організації благодійного 
заходу «Дефіляда», де вони розповідали про українську культуру, 
декламували вірші українською і англійською мовами, пригощали 
стравами української кухні. 

 Команда Щербацького Івана (МЕВ-31) посіла 1 місце у симуляційній 
діловій грі Discovery Innovation Growth (DiG), організованій 

Інхолландом у партнерстві 
з  Н і д е р л а н д с ь к и м 
інститутом маркетин-
гу (NIMA). У змаганні 
брало участь більше 150 
студентів з Алкмару, Гар-
лему та Роттердаму.

Студенти успішно 
склали всі іспити. 

Університет при-
кладних наук Інхолланд 
надав нашим студентам 
можливість залишити-
ся на ще один семестр 
для продовження на-
вчання вже за іншими 
програмами.

Студенти класичного університету Студенти класичного університету 
Тернополя навчалися у провідному Тернополя навчалися у провідному 

університеті Німеччиниуніверситеті Німеччини
Ось пройшло вже 5 місяців нашого перебування у Німеччині. 

Нарешті екзамени вже складені, всі іспити написані. Тепер нам 
залишається лише чекати результатів. 

Не віриться, що так швидко пройшов час і наше семестрове 
навчання у Дрезденському технічному університеті підходить до 
завершення.

Згадуючи наш початок, варто зазначити, що ми довго намага-
лися розібратися з усім, що тут є і тим, як воно функціонує. 

Особливо нас вразила бібліотека, адже це місце, де хочеться 
перебувати і наполегливо вчитися, тому студентів там завжди 
багато. Одразу після приїзду у нас розпочалися курси німецької 
мови, зустріч з професором, екскурсії закладом вищої освіти та 
містом Дрезден. 

Звичайно ж не обійшлося і без формальностей: відкриття 
банківського рахунку, страховка, реєстрація. Проте, зі всіма до-
кументами нам допомагав наш куратор з Дрезденського вишу.

Потім розпочалося найцікавіше - це вибір курсів з понад 100 
дисциплін. Також університет дає можливість додатково вивчати 
різноманітні іноземні мови. Я обрала китайську та польську. Це 
було справді класно і цікаво.

 Наше навчання вже закінчується, але ми маємо ще місяць, 
тому ми плануємо витратити цей час на подорожі й знайомство з 
новими людьми».

Студенти 4 курсу освітньої програми 
«Міжнародна економіка» ЗУНУ

Г о л о в н е 
управління ДПС 
у Тернопільській 
області  активно 
підтримує прак-
тику відкритого 
с п і л к у в а н н я  і з 
майбутніми плат-
никами податків, з 
метою залучення мо-
лодого покоління для 
втілення новацій та 
змін в органах ДПС. 
У цьому навчаль-

ному році першими студентами, для яких відчинили двері 
податкової служби, стали представники 1 курсу факультету 
фінансів та обліку ЗУНУ разом із куратором, к. е. н., доцентом 
кафедри фінансів ім. С. І. Юрія Інною Гуцул.

У ході зустрічі, яка відбулася 14 вересня  у форматі конструктив-
ного діалогу,  юнаки й дівчата мали змогу обговорити актуальні теми 
оподаткування й отримати вичерпні відповіді на свої запитання.

На завершення зустрічі студенти подякували податківцям 
за проведення цікавого та корисного заходу й виявили активну 
зацікавленість у працевлаштуванні в Головному управлінні ДПС 
у Тернопільській області, а також зазначили, що безпосереднє 
спілкування із спеціалістами – це основа для подальшого 
професійного зростання.

У Нідерландах У Нідерландах навчаються навчаються студенти студенти 
Західноукраїнського національного Західноукраїнського національного 

університетууніверситету
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Можеш вибирати друзів і дружину, Можеш вибирати друзів і дружину, 
Вибрати не можна тільки Батьківщину. (Василь Симоненко)Вибрати не можна тільки Батьківщину. (Василь Симоненко)

Студент ЗУНУ - переможець чемпіонату Студент ЗУНУ - переможець чемпіонату 
Світу з веслування!Світу з веслування!

У канадському Галіфаксі завершився чемпіонат Світу з вес-
лування на байдарках і каное. Збірна України завоювала п’ять 
нагород: дві золоті, одну срібну та дві бронзові. 

На дистанції 5000 м із результатом 23:37.85 чемпіоном світу 
став студент Західноукраїнського національного університету 
Сергій Тарновський.   Пишаємося досягненнями нашого спор-
тсмена на славу України!

Щиро вітаю кафедру фізичної реабілітації і спорту та усіх 
спортсменів Західноукраїнського національного університету 
із Днем фізичної культури і спорту України!

Бажаю нових досягнень та здобутків на благо нашої держави! 
Пишаємося перемогами, які ви гордо здобуваєте під українським 
стягом. Ваш приклад слугує нам мотивацією не здаватись, а про-
довжувати наполегливо боротися й працювати, не покладаючи 
рук. Нехай наша незламна віра у вас, надихає на тріумф.

У цей святковий день щиро бажаємо усім вам міцного 
здоров’я, добра і щастя, звитяги і наснаги, удачі та підкорення 
нових спортивних висот в ім’я процвітання України!

Ректор  Андрій КРИСОВАТИЙ

СПОРТСМЕНИ СПОРТСМЕНИ 
КЛАСИЧНОГО УНІВЕРСИТЕТУ КЛАСИЧНОГО УНІВЕРСИТЕТУ 

ТЕРНОПОЛЯ ПІДКОРЮЮТЬ НОВІ ТЕРНОПОЛЯ ПІДКОРЮЮТЬ НОВІ 
СПОРТИВНІ ВЕРШИНИ - СПОРТИВНІ ВЕРШИНИ - 

В ІМ’Я ПРОЦВІТАННЯ УКРАЇНИ!В ІМ’Я ПРОЦВІТАННЯ УКРАЇНИ!

СпортСпорт

У межах підготовки до регулярного чемпіонату України з во-
лейболу студенти Західноукраїнського національного університету  
взяли участь в турнірі Prometey Open 2022, що відбувся у 
Чернівцях з 6 по 10 вересня 2022 року. Турніри пройшли у жіночій 
та чоловічій категоріях. 

За результатами змагань ВК «Поліція охорони-ЗУНУ-Динамо» 
посіла 4 місце.  До нових перемог!

ВК «ПОЛІЦІЯ ОХОРОНИ-ЗУНУ-ДИНАМО»ВК «ПОЛІЦІЯ ОХОРОНИ-ЗУНУ-ДИНАМО» -  - 
учасниця турніру Prometey Open 2022 учасниця турніру Prometey Open 2022 

Бронзу на Чемпіонаті світу з літнього Бронзу на Чемпіонаті світу з літнього 
біатлону виборов спортсмен нашого біатлону виборов спортсмен нашого 

університетууніверситету
У канадському Галіфаксі 

завершився чемпіонат Світу 
з веслування на байдаркНа 
Чемпіонаті світу з літнього 
біатлону серед юніорів у 
Рупольдінгу (Німеччина) 
студент Західноукраїнського 
національного університету 
В і т а л і й  М а н д з и н  в и -
б о р ов  б р о н з ову  н а го -
роду юніорської  гонки 
переслідування.

Вітаємо Віталія й бажаємо наснаги для нових перемог!

Студентка ФКЕПІТ ЗУНУ Олександра Меркушина стала 
переможницею чемпіонату України з літнього біатлону серед 
юніорок (дисципліна - суперспринт). Бронзову нагороду вибо-
рола студентка класичного університету Тернополя Олександра 
Усенко. Також у змаганнях взяли участь Давид Драбик, Тетяна 
та Ірина Тарасюк.

Пишаємося, що наші студенти підкорюють нові спортивні вер-
шини, щоразу підтверджуючи свою силу, міць і цілеспрямованість!

Спортсмени Західноукраїнського Спортсмени Західноукраїнського 
національного університету взяли участь у національного університету взяли участь у 

Європейських університетських іграх  Європейських університетських іграх  

У чемпіонаті України з літнього біатлону У чемпіонаті України з літнього біатлону 
перемогла студентка ФКЕПІТ ЗУНУперемогла студентка ФКЕПІТ ЗУНУ

Збірна Західно-
у к р а ї н с ь к о г о 
н а ц і о н а л ь н о г о 
університету з бороть-
би дзюдо взяла участь 
в  Є в р о п е й с ь к и х 
університетських іграх.

У складі нашої 
команди виступають 
такі спортсмени Юрій 
Яремчук, Богдан Пу-
шенко, Марія Куне-
вич, Сніжана Пліш. 

Пишаємося, що 
наші студенти-спор-
тсмени популяризують ЗУНУ та Україну на міжнародній арені! 
Бажаємо сил та натхнення для нових перемог!

Футбольний матч - на підтримку України!Футбольний матч - на підтримку України!
Студентська збірна юридичного факультету Оснабрюцького 

університету (Німеччина) зіграла у чемпіонаті з футболу Нижньої 
Саксонії на знак солідарності з Україною та студентами ЮФ 
Західноукраїнського національного університету. Символічно 
перемогу здобули граючи у футболках ЮФ ЗУНУ. Серед учасників 
команди був професор Оснабрюцького університету, доктор 
хабілітований Фридерік Цоль. Професор з початку війни актив-
но займається волонтерством та закликає міжнародну наукову 
спільноту допомагати Україні.

Щиро дякуємо за підтримку!
Навчаємось, допомагаємо та віримо у перемогу України!
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Європейські університетські ігри Європейські університетські ігри 
об’єднали понад 400 університетів об’єднали понад 400 університетів 

із 40 країн Європи!із 40 країн Європи!
Ректор Західноукраїнського 

національного університету 
Андрій Крисоватий взяв участь 
у пресконференції, приуроченій 
підсумкам участі закладів вищої 
освіти України у Європейських 
університетських іграх 16-30 
липня 2022 року у м.Лодзь (Поль-
ща) та чемпіонаті світу з футзалу 
серед студентів 18-24 липня 2022 
року м.Брага (Португалія).

 У ході зустрічі присутні мали 
можливість обговорити результа-
ти проведення найбільших комплексних змагань - Європейських 
університетських ігор (European Universities Games Lodz 2022).

На пресконференції був присутній Міністр освіти і науки 
України Сергій Шкарлет, який вручив подяку ректору університету 
Андрію Крисоватому за виховання спортивної еліти України.

У Європейських університетських іграх взяли участь близько 
5000 студентів, які представляли понад 400 університетів із 40 
країн Європи. Вік учасників від 17 до 30 років.

Делегація студентської збірної команди України у Європейських 
університетських іграх складалася з 297 осіб, у тому числі: 9 
офіційних осіб, 58 тренерів і 230 спортсменів, які змагалися у 16 
видах спорту.

За результатами змагань студентська збірна України вибо-
рола  62 медалі: 19 золотих, 25 срібних та 18 бронзових медалей і 
посіла 2 місце, враховуючи  загальну кількість медалей, і 3 місце 
за кількістю золотих медалей.

Пишаємося нашими студентами - спортсменами!
«Збірна жіноча команда класичного університету Тернополя 

з волейболу зайняла 5 місце і була наймолодшою командою серед 
усіх. Делегація Західноукраїнського національного університету 
була представлена 17 учасниками: 14 спортсменів та 3 тренерів. 
Ми гордимося молоддю нашої країни, яка з честю представляла 
Україну на міжнародному рівні», - сказав у своєму виступі ректор 
ЗУНУ Андрій Крисоватий.

Той, хто по-справжньому любить свою Батьківщину, Той, хто по-справжньому любить свою Батьківщину, 
з усякого погляду справжня людина. (Василь Сухомлинський)з усякого погляду справжня людина. (Василь Сухомлинський)

10-11 вересня 2022 року 
в м. Луцьк відбувся чемпіонат 
України з легкої атлетики серед 
дорослих у якому взяли участь 
студенти Західноукраїнського 
національного університету.

На  змаганнях успішно ви-
ступили наші спортсмени : Анна 
Плотніцина виборола золото. 
Дистанція 110 метрів з бар’єрами, 

Тетяна Когут - срібна нагорода. Дистанція 3000 метрів з перешкода-
ми; Тетяна Кайсен – срібна нагорода, а також золото. Дистанціїя 200 
метрів та естафета 4*400 метрів; Анна Орлова зайняла 4 місце та 1 
місце в естафеті 4*400 метрів. Дистанція 400 метрів; Віктор Гнатів 
посів 5 місце. Дистанція 3000 метрів з перешкодами.

Срібна призерка чемпіонату Європи Вікторія Ткачук (див. фото 
вгорі) на міжнародних легкоатлетичних змаганнях у Загребі виборо-
ла срібну нагороду на дистанції 400 метрів з бар’єрами.

Пишаємося! Ваші здобутки – це приклад наполегливої праці та 
незламного бажання до перемоги.

Легкоатлети ЗУНУ успішно виступили на Легкоатлети ЗУНУ успішно виступили на 
чемпіонаті Україничемпіонаті України

СпортСпорт

Збірна Західноукраїнського національного Збірна Західноукраїнського національного 
університету - у ТОПі на Європейських університету - у ТОПі на Європейських 

університетських іграхуніверситетських іграх
Збірна Західноукраїнського національного університету з 

волейболу увійшла у ТОП-6 університетів на Європейських 
університетських іграх, що відбувалися у місті Лодзь (Польща). 
Пишаємось нашими студентами й бажаємо впевненої перемоги!

У Києві відбувся Кубок «Юна Україна» серед юніорів й юніорок 
і чемпіонат України серед чоловіків і жінок зі спортивного самбо.

Успішно на цих змаганнях виступили студенти класичного 
університету Тернополя. Серед дорослих золоті нагороди вибороли 
Михайло Свідрак у ваговій категорії до 90 кг та Сніжана Пліш у 
ваговій категорії до 54 кг. Бронзу завоювали Алла Бегеба й Марія 
Куневич у ваговій категорії до 59 кг, Ольга Дріг серед спортсменок 
до 65 кг. Також Ольга стала чемпіонкою серед юніорок у вазі до 65 кг.

Гордимося досягненнями Гордимося досягненнями 
наших студентів і бажаємо їм подальших наших студентів і бажаємо їм подальших 

успіхів та перемог!успіхів та перемог!
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 Книга споконвічно володіла таємницею. Цей загадковий оке-
ан, що манить у свої глибини. Хто вміє плисти його хвилями, той 
здобуває безцінні скарби мудрості. Бібліотека - це цілий світ, де кожна 
книга – поводир у царство знань і мапа для освічених людей.

Наші читачі - це молоді і креативні люди. Студенти та викладачі 
відвідують нашу бібліотеку, щоб дізнатися про нове і незвідане. Осо-
бливо їх цікавлять нові підручники, монографії, нова періодика та 
нові збірки праць провідних науковців. Не забувають і про художню 
класику... Наші поети, письменники, мемуаристи вкотре доводять, 
що вони на часі й направду в історичній величі звучить їх слово.

Принципове значення для працівників бібліотеки - вміння по-
дарувати відвідувачам внутрішній потяг до книги. Формування 
інформаційної культури читачів є головною умовою залучення до 
активного використання різноманітних джерел інформації.

Сучасна книгозбірня - це інформаційний центр, де сконцентровані 
ресурси, що якісно змінюють навчальний процес. У свою чергу, ви-
ховання інформаційної культури, що проявляється у свідомому та 
осмисленому доборі інформаційних джерел, формуванні навичок 
систематизації та особистісної оцінки інформації, уміння користу-
ватися рекомендаційною бібліографією, каталогами і картотеками 
є надзвичайно важливим для сучасної людини.

 Держави стоять не на династії,  Держави стоять не на династії, 
а на внутрішній єдності і силі народу.  (Олена Теліга)а на внутрішній єдності і силі народу.  (Олена Теліга)

Генеза бібліотечних таємницьГенеза бібліотечних таємниць

Звідусіль...Звідусіль...

6 вересня - у день читання книг, у бібліотеці ім. Л. Каніщенка 
ЗУНУ відвідувачі спробували довести, що читання книг – це велика 
духовна цінність та водночас насолода і відпочинок.

Модератором заходу виступила завідувачка читального залу для 
студентів Ірина Любезна, яка говорила про значення книги, як «дже-
рела знань»; розповідала, як розвинути уміння правильно читати 
книги та бажання користуватися посібниками для збагачення своїх 
знань. Так як студенти першого курсу вперше відвідали бібліотеку, 
то вони, принагідно, дізналися,  як користуватися науковими видан-
нями і періодикою читального залу для студентів.

Учасники заходу, а саме студенти груп ФБСТ-11, ПДТ-11, ГРСТ-
11, ФКСТ-11  також мали можливість дізнатися більше цікавих 
фактів про книги та читання. Адже перечитуючи цікаву книжку  
кожен раз знаходимо в ній щось нове, захопливе, вражаюче.

Правду кажуть, що золото добувають із землі, а знання - із книги.
Отож, шануймо, бережімо, читаймо книги, бо у них мудрість, 

розум, знання людства, які створювалися впродовж тисячоліть. 
Книга – найбільший винахід людства.

І пам’ятаймо, що книга – це порадник, який мовчить, але яку 
потрібно ще вміти прочитати.

Золото добувають із землі, Золото добувають із землі, 
а знання - із книги!а знання - із книги!

У ВСП «Чортківський фаховий коледж економіки та 
підприємництва ЗУНУ» відбулася загальноколеджівська година на 
тему: «Ми українці, честь і слава незламним!»

Захід присвячувався усім нам, українцям, які переживають 
страшні часи війни.

Війна, як ніколи, згуртувала українську націю, мобілізувавши 
весь її потенціал на відсіч ворогу. Вона торкнулася кожної родини, 
стала частиною нашого життя, а перемога у ній стала спільною 
метою всього народу. Кожен має свій рахунок війні та свою історію 
боротьби, що у сукупності складають нашу спільну історію спротиву.

Ми вшановуємо памʼять всіх українців, які загинули у нашій 
вітчизняній війні, тому розпочали захід із хвили мовчання.

Щоб краще зрозуміти сьогоднішню ситуацію, наші викладачі 
історії – Швець Михайло Миколайович та Дзісяк Ярослав Ігорович 
розповіли історію боротьби українського народу та ще більше на-
дихнули нас на перемогу!

Священнослужителі Чорткова проповідували слово Господнє, 
провели колективну молитву із батьками, першокурсниками, сту-
дентами та колективом коледжу.

Студенти змогли розкрити всі свої таланти та підняти 
український дух усіх присутніх патріотичними номерами.

Із початком нового навчального року привітала директор Тетяна 
Жовковська.

Також було проведено теоретичне навчання із протиповітряної 
безпеки за участю майора Руслана Сагаша, заступника началь-
ника відділу цивільного захисту Чортківського РУ ГУ ДСНС в 
Тернопільській області.

Старт навчального року у ВСП Старт навчального року у ВСП 
“Чортківський фаховий коледж економіки “Чортківський фаховий коледж економіки 

та підприємництва ЗУНУ”та підприємництва ЗУНУ”

Нещодавно на Набережній Тернопільського ставу, відбулась 
інтелектуальна гра серед громадських організацій, волонтерських 
штабів, вищих навчальних закладів та команд з числа внутрішньо 
переміщених осіб з нагоди Дня Незалежності України та Дня міста. 
Учасники перевіряли свої знання з історії України та Тернопілля 
у 3 раундах, а у підсумку команда юридичного факультету 
Західноукраїнського національного університету «NATUS VINCERE» 
здобула перемогу, вкотре довівши, що студенти ЗУНУ найкращі!

Приєднуйся до народжених перемагати!

“NATUS VINCERE” - “NATUS VINCERE” - 
команда-переможець!команда-переможець!

Духовна підтримка студентам і батькам Духовна підтримка студентам і батькам 
дуже важлива завжди!дуже важлива завжди!

До Західноукраїнського національного університету завітав 
Архієпископ Тернопільський і Кременецький Преосвященний 
Нестор. Владика Нестор зустрівся із юнаками та дівчатами, які 
вирішили навчатися у класичному університеті Тернополя. 

«Сьогодні Україна переживає непрості часи Усі розуміють, 
що війна – це не тільки зброя, танки та літаки. Ворог веде на-
багато страшнішу війну, ідеологічну, закликаючи українців не 
любити свій народ і країну.  Наша віра в Бога, в Україну, в народ 
– це фундамент нашої перемоги. Я тішуся, що ви вступаєте 
в університет, щоб здобути нові знання та сформуватися 
особистісно», - зазначив Архієпископ Тернопільський і Креме-
нецький Преосвященний Нестор.

У цей тривожний час війни Владика духовно підтримав молодь 
і їх батьків, запевнивши усіх у тому, що майбутнє України – світле й 
мирне, та поблагословив присутніх.
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 Я знаю вас, нащадки запорожців, Я вірю вам і низько б`ю чолом.  Я знаю вас, нащадки запорожців, Я вірю вам і низько б`ю чолом. 
Дивлюсь на вас і вірою займаюсь, І б’ю поламаним крилом.  (Олександр Олесь)Дивлюсь на вас і вірою займаюсь, І б’ю поламаним крилом.  (Олександр Олесь)

Україна щодня втрачає своїх 
героїв, які відважно у запеклих 
боях захищають землю, громадян 
та сім’ю. Колектив класичного 
університету Тернополя отримав 
сумну звістку про смерть випускника 
Чортківського навчально-наукового 
інституту підприємництва і бізнесу 
Західноукраїнського  національного 
університету Едуарда ТІБЕКІНА. 
Висловлюємо щирі співчуття рідним 
та близьким. У наших серцях завжди 
житиме вдячність за відданість, 
мужність й силу духу Едуарда. Нехай 
душа загиблого знайде спокій!

ШАНА І СЛАВА ГЕРОЮ! 

ВІЧНА СВІТЛА ПАМ’ЯТЬ ГЕРОЯМ УКРАЇНИ!ВІЧНА СВІТЛА ПАМ’ЯТЬ ГЕРОЯМ УКРАЇНИ!

Страшна ціна сьогоднішньої війни росії проти України – людські 
життя українців. Нестерпно й гірко 
усвідомлювати, що окупант забирає жит-
тя молодих захисників нашої держави.

І ось знову сумна звістка сколих-
нула наші серця. Загинув випускник  
Чортківського навчально-наукового 
інституту підприємництва і бізнесу 
ЗУНУ Назар МАХНЕВИЧ.  

Сміливий та відданий воїн Назар 
здолав довгий шлях, щоб захистити 
рідну країну, був у найгарячіших боях, 
пройшов кілька ротацій. Невимовний 
біль і сум відчуває кожен із нас. За 
волю та мирне небо він віддав своє 
найцінніше – життя.

ДУША БЕЗСМЕРТНА, А СПО-
ГАДИ ПРО ГЕРОЯ – ВІЧНІ!

Академічна спільнота класич-
ного університету Тернополя от-
римала сумну звістку про смерть 
студента юридичного факультету. 
Коли ворог прийшов знищувати 
нашу державу, сповнений сил і 
патріотизму, 19-річний Владислав 
РАТНИЧЕНКО у лавах Збройних 
сил України боронив нашу державу 
та внаслідок ракетного удару за-
гинув на Донеччині.  Юнак завжди 
був принциповим, добрим та спра-
ведливим, вболівав за долю країни, 
проявляв мужність і впевненість. 
Нестерпний біль і смуток у наших 
серцях. Його відважність і героїзм 
– це символ боротьби українського 
народу за волю та гідність. Він по-
жертвував найціннішим – своїм 
життям. Нехай у мирі спочиває його душа, а пам’ять і слава 
про Владислава житиме у віках.

 НИЗЬКИЙ УКЛІН ВІРНОМУ СИНОВІ УКРАЇНИ!
На Донеччині загинув 27-річний Володимир ТЕСЛЮК – випуск-

ник факультету комп’ютерних інформаційних технологій. 25 лютого 
2022 року Володимир записався до лав 105 бригади і боронив Україну 
у її складі. Був стрільцем першої стрілецької роти. Загинув 6 серпня 
на Донеччині внаслідок артилерійського обстрілу. «Володя прийшов 
до нас одразу на 3 курс у 2013 році, вчився на державній формі за 

спеціальністю «Комп’ютерні системи 
і мережі», у 2015 р. став бакалавром, а 
через рік – спеціалістом комп’ютерної 
інженерії. Він був добрим, серйозним, 
наполегливим. Це великий біль для 
всієї нашої університетської родини 
та факультету. Вічна пам’ять і слава 
патріоту - нашому студенту-герою», 
- сказав заступник декана Василь Коваль.

Володимир Теслюк - справжній 
українець, герой нашого нелегкого 
часу, незалежної, вільної України, 
який віддав життя за правду та 
справедливість.

ГЕРОЇ НЕ ВМИРАЮТЬ - ВОНИ 
ЖИВУТЬ У НАШИХ СЕРЦЯХ І 
СПОГАДАХ. 

На сході України, під час виконан-
ня бойового завдання загинув випуск-
ник Вінницького фахового коледжу 
економіки та підприємництва та 
ВННІЕ  ЗУНУ  Олександр ХУХЛЕЙ 
– світлий, щирий, мужній воїн-
захисник, наш найкращий студент, 
який віддав своє життя за те, що 
любив найбільше – свій край, свою 
родину, свою Батьківщину.

Спочивай з миром. Ти обов’язково 
побачиш з неба Україну вільною 
та процвітаючою! Ми завжди 
пам’ятатимемо жертовність Героя. 

НИЗЬКИЙ УКЛІН ТА ЩИРІ 
СПІВЧУТТЯ БАТЬКАМ І РІДНИМ.

Сумна звістка надійшла до Західноукраїнського національного 
університету. Загинув наш студент – Артур  ШАРАСЬКІН.

Артур народився 30 жовтня 
1985 року у с. Колки Рівненської 
області. Навчався в Настасівській 
загальноосвітній школі І-ІІІ 
ступенів. У 2022 році вступив до 
Західноукраїнського національного 
університету на факультет 
економіки та управління.

Патріот віддав своє жит-
тя за кожного із нас, захища-
ючи Україну на Миколаївщині. Низько схиляємо голову у скорботі й 
висловлюємо найщиріші співчуття рідним та близьким.

ПАМ’ЯТЬ ПРО ГЕРОЯ ЖИТИМЕ ВІЧНО!

Жорстока війна росії проти України забирає життя молодих 
воїнів-патріотів, які обрали шлях захисту своєї землі. 

Колектив класичного університету Тернополя отримав 
сумну звістку, що 21 серпня у Миколаївській області загинув ви-
пускник факультету комп’ютерних інформаційних технологій 

Західноукраїнського національного 
університету - 27-річний Григорій 
НІКОЛАЙЧУК.

 
Мужній герой у 2015 році всту-

пив до лав Нацгвардії, а 26 лю-
того 2022 року став доброволь-
цем, аби відстоювати державну 
самостійність та незалежність.

Боротьба за мирне майбутнє 
забирає найкращих громадян нашої 
держави. 

Університетська спільнота 
висловлює щирі співчуття рідним 
у важку годину скорботи. 

Нехай опіка Всевишнього й 
наші молитви полегшать гіркоту 
втрати…

Герої не вмирають, вони на-
завжди у наших серцях.

ВІЧНА І СВІТЛА ПАМ’ЯТЬ!

Героїчно захищаючи українську землю, у боях з російськими 
окупантами гинуть наші студенти. Сьогодні колектив класич-
ного університету Тернополя отримав сумну звістку про смерть 
студента факультету фінансів та обліку Західноукраїнського 

національного  університету 
Григорія Смачила.

З перших днів нападу на Україну 
він добровольцем пішов боронити 
свій дім та рідну країну. Перебував 
у різних місцях і точках бойових дій. 
Григорій був оптимістом та твер-
до вірив у перемогу нашої України!

Глибоко сумуємо з приводу 
цієї непоправної втрати, низь-
ко схиляємо голови у скорботі 
й висловлюємо щирі співчуття 
родині і близьким.

ВІЧНА І СВІТЛА ПАМ’ЯТЬ 
ГЕРОЮ! 
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Студентська пора віддавна вважалася найкра-
щою, найбезтурботнішою, найоптимістичнішою, 
найперспективнішою, найнеповторнішою…

На жаль, наші студентські роки припали на дуже 
складні часи. Спочатку почалася пандемія, а зараз – війна. 
Але всі ми віримо і надіємося на те, що скоро Україна 
переможе, і ми зможемо знову жити нашим звичним 
молодіжним життям, радіти кожній миті на всі 100%.

Коли закінчиться війна, перш за все, я мрію відчути 
себе звичайною справжньою студенткою – хочу офлайн 
відвідувати навчання, брати участь у різноманітних мистець-
ких та навчальних проектах свого факультету і університету. 

Я обожнюю співати, тому з нетерпінням чекаю 
тієї миті, коли зможу вийти на сцену нашого рідного 
Західноукраїнського національного університету і не 
лише його… 

А ще мені дуже хочеться подорожувати, але обов’язково 
під мирним небом, і не боятись звуків, коли летить літак, 

адже зараз для кожного українця почути його – це надзвичайно страшно. Та, найголовніше, 
про що я мрію у страшний воєнний час – це про мир і щоби усі військові, які захищають 
Україну, повернулися живими до своїх домівок і рідних!

Дякую долі, що цьогоріч була учасницею показу нової колекції вишитого одягу від 
«Галереї вишиванок» на благодійному вечорі-аукціоні, мета якого була - зібрати 1000000 
гривень для потреб ЗСУ, а фактично зібрали 1110000!   Слава Україні! Героям слава!

Христина Дурняк, третьокурсниця ФЕУ ЗУНУ

О Україно – милий, тихий Раю,
Моя ти радість, лілій пишний цвіт…
Як ти, такої більш ніде немає,
Без тебе жити як – бігме, не знаю,
Бо ти – моя Любов і весь мій Світ!

О Україно – невимовна пісне…
Тебе славити – недостатньо слів!
Під час війни – як ворог горло стиснув,
Й біда, як хмара чорна грізно висне, 
Ти ждеш підмоги доньок і синів…

О Україно, ти – засів і жнитво,
Твоє ім’я – священне, як Господь!
За твою волю йде жорстока битва,
За твою долю – лине ввись молитва…
Ти – будь, живи, рости і світловодь! 

О Україно, страждуща голгото,
Твій хрест несуть Герої й Спас-Ісус…
Ти – найцінніша за все срібло й злото,
Тебе рятують на Землі й Висотах…
Ти вистоїш – у пеклі зла й спокус.

О Україно, спопеліла Мамо,
Народу мого строгий Заповіт,
Як ти, такої більш ніде немає,
Мій доленосний милий вічний Раю,
Моя любове й весь мій білий Світ!!!

©Марія Баліцька 

УКРАЇНА – УКРАЇНА – 
моя любов і весь мій білий моя любов і весь мій білий ССвітвіт

В усіх куточках України відтепер звучать пісні творчих 
колективів та виконавців Західноукраїнського національного 
університету! Онлайн-радіо «Паляниця» включило до свого 
аудіо-контенту записи виступів солістів-вокалістів та творчих 
формацій відділу творчої самореалізації та виховання ЗУНУ: 
Катерини Бабійчук, Елеонори Атаманчук, Оксани Скрепецької, 

Тет яни  Ко -
руц, Марії За-
верухи, Соломії 
С т е л ь м а х , 
Павла Тютюн-
ника, Кароліни 
Род ь ко ,  м у -
зичних гуртів 
«Інтонація», «Струни серця», театру пісні 
«Для тебе», дитячого гурту «Краплинки». 

Репертуар виконавців університету 
складають патріотичні твори, які 
неодмінно підтримають моральний дух 
українців в час російсько-української війни 
і додадуть віри в Перемогу!

Україна неодмінно переможе!Україна неодмінно переможе!

   ВІРЮ В ПЕРЕМОГУ!
Я вірю, скоро буде мир!
Сконає в муках цар лукавий
І стихне брязкіт злих сокир,
В боях затуплених кривавих.

І сонце вийде із пітьми,
Прогнавши світлом геть тривогу,
І білі голуби крильми
Навіють нашу перемогу.

Криваві з часом заростуть
Рубці на серці України,
На попелищах знов зростуть
Колись зруйновані хатини.

Років розмірений потік
Потопить чвари архаїчні,
Згуртує націю навік
Козацький дух наш споконвічний.

Тарас Комаринський, 
випускник університету 1998 р. 

Патріотичні пісні вокалістів - студентів класичного Патріотичні пісні вокалістів - студентів класичного 
університету Тернополя університету Тернополя 

додають українцям віри у додають українцям віри у ППеремогу!еремогу!

СТУДЕНТИ ЗУНУ - НАЙКРАЩІ!СТУДЕНТИ ЗУНУ - НАЙКРАЩІ!
З нагоди Міжнародного дня молоді, почесну відзнаку від міського голови Терно-

поля Сергія Надала отримав студент групи МВСК-31 навчально-наукового інституту 
міжнародних відносин ім. Б. Д. Гаврилишина Західноукраїнського національного 

університету Дмитро Білий – за ак-
тивну громадську і  волонтерську 
діяльність, життєву позицію та ваго-
мий внесок у реалізацію державної 
молодіжної політики в Тернопільській 
територіальній громаді.

Нагородження провели міський голо-
ва Тернополя Сергій Надал та начальни-
ця управління сім‘ї, молодіжної політики 
та захисту дітей Христина Білінська.

Колектив кафедри міжнародних 
в ідносин  т а  дипломат і ї  ННІМВ 
ім.Б.Д.Гаврилишина щиро вітає Дмитра 
і бажає  йому міцного здоров’я, добробуту, 
наснаги на добрі справи та благополуч-
чя.  Разом ми зможемо зробити великий 
внесок у нашу спільну перемогу України!


